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IT was a resounding display 
of unity as Penang joined 
other Malaysians in celebrat-

ing Malaysia Day on Sept 16.
Chief Minister Chow Kon Ye-

ow in his speech said this unity 
among its diverse populace  
drives the nation on its forward 
march towards progress.

He emphasised that Malay-
sia belongs to all its citizens, re-
gardless of their ethnicity, race 
or region, forming a harmoni-
ous family that has thrived for 
generations.

"The state-level celebration 
of Malaysia Day in Penang this 
year has been truly festive, re-
affirming the deep and endur-
ing love for our nation among 
the people," he remarked.

The patriotic spirit exhibited 
by the state government lead-
ers and attendees at the 2023 
Malaysia Day celebration in De-
wan Millenium in Kepala Batas 
was evident.

"We hope this spirit of unity 
will persist, as we firmly believe 
that unity will propel our nation 
forward," he said.

Governor Tun Ahmad Fuzi Ab-
dul Razak and his consort Toh 
Puan Khadijah Mohd Nor also 
graced the event.

Also in attendance were 
Chow's wife Tan Lean Kee, 
State Legislative Assembly 
Speaker Datuk Law Choo Kiang 
and his wife Datin Teoh Hooi 
Tuang, Deputy Chief Minister 
I Datuk Dr Mohamad Abdul 
Hamid, Deputy Chief Minister 
II Jagdeep Singh Deo, State 
Secretary Datuk Mohd Sayuthi 
Bakar, members of the state 
executive council and state as-
semblymen.

In his address, Chow reiter-
ated the state government's 

unwavering support for the 
federal government's efforts 
in planning and executing na-
tional development agendas in 
line with the aspirations of Ma-
laysia Madani and the “Madani 
Economy: Empowering the Peo-
ple” economic framework.

"Under the leadership of 
Prime Minister Datuk Seri An-
war Ibrahim, a total of RM15 
billion has been allocated, in 
addition to the RM400 billion 
under the 12th Malaysia Plan 
(RMK12) to eradicate extreme 
poverty, address the basic 
needs of the people, and drive 
Islamic economy initiatives," 
he said.

“The RM415 billion ceiling 
was agreed after taking into ac-
count expectations that Malay-
sia will remain within the 3.5% 
deficit target by 2025, a crucial 
factor in the nation's economic 
development, including Pen-
ang.

“The state’s economy grew 
by 13.1% in 2022 compared 
to 6.9% in 2021, with a Gross 
Domestic Product (GDP) of 
RM112.1 billion,” Chow said.

The festivities of Malaysia 
Day 2023 in Penang were 
marked by cultural performanc-
es from various ethnic groups, 
including the indigenous peo-

ples of Sabah and Sarawak.
The "Tarian Lima Bangsa" 

performance, uniting the ma-
jor ethnic groups in Malaysia, 
namely the Malays, Chinese, 
Indians, Ibans, and Kadazans, 
kicked off the event. 

It was followed by the raising 
of the Malaysian flag and the 
singing of the national anthem.

The celebration continued 
with the presentation of awards 
for the 66th National Day Pa-
rade at the state level, which 
drew over 20,000 participants 
to the Batu Kawan Stadium on 
Aug 31.

In this regard, the Penang 
Chinese Girls’ High School was 
crowned the champion in the 
school uniform category, with 
SMK Bukit Jambul and SMK 
Sungai Nibong securing second 
and third places respectively.

SMJK Jit Sin emerged as the 
champion in the school march-
ing band category, while Pen-
ang Chinese Girls' High School 
and SMJK Chung Ling Butter-
worth took second and third 
positions respectively.

Ahmad Fuzi (seated, 
centre), Chow (on the 
Governor's right), together 
with government officials 
and guests waving the Jalur 
Gemilang with pride.

The performers waving the Jalur Gemilang on stage.

Grand festivities mark

We hope this spirit of unity 
will persist – Chow 
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THE Malaysian Red Cres-
cent (MRC) Penang Chap-
ter raised RM489,000 

this year, making it another suc-
cessful fundraising event in sup-
port of its activities in the state.

MRC Penang Chapter Annual 
Fundraising Dinner 2023 organ-
ising chairman Alan Lau said the 
organisation also broke its own 
record of hosting its largest an-
nual dinner that evening with 78 
tables.

“All our work at MRC Penang 
Chapter would not be possible 
without the support from you, la-
dies and gentlemen. Your pres-
ence, generous donations and 

continuous support motivate us 
to serve the community better.

“For 75 years, our mission 
has been to provide humanitar-
ian aid, relief and support to 
those in need.

“With this in mind, our re-
sponders, officers and mem-
bers have time and time again 
put ourselves in the forefront of 
serving the community.

“We have consistently worked 
tirelessly around the clock and 
volunteered for meaningful ini-
tiatives, to alleviate suffering, 
promote health, and empower 
individuals and communities,” 
he said in his speech during the 
dinner on Sept 2.

The annual dinner was also 
held to celebrate its important 

milestone – the 75th Anniver-
sary of the MRC.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow commended the MRC Pen-
ang Chapter for its humanitar-
ian work.

“You have always risen to the 
occasion in times of disasters 
and road accidents.

“The Penang government has 
always viewed the MRC Penang 
Chapter as an important part-
ner in rescue work.

“It is a yearly affair that the 
MRC Penang Chapter organises 
activities to train its members in 
first aid, pre-hospital care and 
disaster relief; and to carry out 
several humanitarian projects 
for the less fortunate people in 
our community.

“One outstanding activity, in 
terms of service to the commu-
nity, is the Community Based 
Ambulance Service (ComBase) 
which started in 2008.

“In April 2022, the Taman 
Iping station was incorporat-
ed into the Health Ministry’s 
Hotspot Programme. Under 
this programme, MRC Penang 
Chapter’s ambulances are on 
call 24/7 and respond to dis-
patches by the 999-emergency 
call centre,” Chow said in his 
speech.

“The ComBase project is pro-
fessionally run and is staffed by 
well-trained paramedics. These 
paramedics undergo constant 
training to upgrade their skills so 

that they can give their best to 
serve those who need medical 
care,” Chow said, thanking MRC 
Penang Chapter for its dedica-
tion and humanitarian work.

Tunku Temenggong Kedah 
Her Highness Tunku Puteri Intan 
Safinaz  Almarhum Sultan Abdul 
Halim Mu’adzam Shah, who is 
MRC national chairman, was 
happy to acknowledge that the 
MRC Penang Chapter was one 
of its most active chapters.

“This is a good platform for 
members to develop and en-
hance their skills. At the same 
time, the members are also 
helping those in need,” Tunku 
Puteri Intan Safinaz said in her 
speech.
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IT is everyone’s re-
sponsibility to prevent 
suicide, says Penang 
Youth, Sports and 
Health Committee 
chairman Daniel Gooi 
Zi Sen.

According to Gooi, 
many people have 
been affected by suicide or at 
least know someone who has 
committed suicide, making it 
crucial for everyone to get in-
volved.

“Suicide prevention is not 
someone else’s problem.

“Most people who die by sui-
cide do not necessarily want to 
die. They simply want the pain of 
living to stop.

“Thus, getting help for de-
pressed people makes a differ-
ence because someone who 
is depressed is 20 times more 
likely to take their own life,” Gooi 
(pix) said in his speech before 
launching the World Suicide 
Prevention Day Forum at Tech 
Dome Penang (TDP) in Komtar 
on Sept 9.

The forum was co-organised 
by the Kiwanis Club of Penang 
Central, Befrienders Penang, I-
Life and Penang Care Society.

It was held in conjunction with 
the World Suicide Prevention 
Day that is observed on Sept 10 
every year to support the world-

wide commitment to sui-
cide prevention.

The forum also fea-
tured two speakers, 
namely consultant psy-
chiatrist Dr Ng Yin Ping 
and consultant clinical 
psychologist Dr Lynne 
Yong.

Gooi added suicide is a sig-
nificant public health concern 
closely tied to mental health.

He advocates a robust sup-
port network, comprising loved 
ones, neighbours, therapists, 
friends or family members, 
to assist those facing mental 
health challenges.

He noted the increased at-
tention given to mental health 
in the internet age and empha-
sised the importance of openly 
discussing these issues.

He urged people to care and 
reach out to those in need, em-
phasising that our actions can 
provide hope and save lives.

“No matter how big or small, 
our actions can provide hope to 
those who are struggling.

“Everyone has a role to play 
by reaching out to a loved one 
or a friend who they think may 
be having difficulties coping with 
life and reassuring them that 
their lives are valuable. After all, 
one life lost to suicide is one too 
many,” he said.

IT was a memorable day for 
Greatech Technology Bhd on 
Sept 5 as the company was 
given due recognition for be-
ing a key agent of green ini-
tiatives, especially in operat-
ing their business.

The company was recog-
nised for installing solar pan-
els at its Batu Kawan plant 
and obtaining the Penang 
Green Office Award, the Pen-
ang Water Supply Corpora-
tion (PBAPP) Aqua Save pro-
gramme and the ISO 14001 
and ISO 45001 certifications.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
was invited to participate in a 
simple celebration hosted by 
the company at its premises 
in Batu Kawan. 

Sundarajoo, during his 
speech, applauded Great-
ech for being a vital par t of 
the state’s drive to promote 
a more sustainable and en-
vironmentally responsible 
future.

“Greatech’s journey to-
wards sustainability began in 
March 2023 with the ambi-
tious solar installation proj-
ect at the Batu Kawan plant.

“This project, completed in 
mid-August 2023, is a shin-
ing example of Greatech’s 
dedication to harnessing 
cleaner and greener energy 
sources,” he said.

Sundarajoo added Great-
ech’s commitment to envi-
ronmental sustainability and 
workplace green practices 
has not gone unnoticed.

“The Penang Green Office 
certification and the PBAPP 
Aqua Save sustainable wa-
ter management certification 
recognise Greatech’s remark-
able strides in adopting sus-
tainable practices to reduce 
its environmental impact.

“Today, we also applaud 
Greatech’s attainment of ISO 
14001 and ISO 45001 certi-
fications.

“These international stan-
dards represent a commit-
ment to excellence in envi-
ronmental management and 
occupational health and safe-
ty,” Sundarajoo said.

Also present were Penang 
Green Council (PGC) general 
manager Josephine Tan and 
Greatech chief operating of-
ficer Khor Lean Heng.

Suicide prevention a 
collective responsibility

Greatech recognised for green initiatives
Sundarajoo (standing centre, in white) in a photo with Greatech staff. 

Community support 
boosts MRC Tunku Puteri Intan Safinaz 

(forefront right) and Chow 
entering the ballroom at the 

start of the event.
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GOVERNOR Tun Ahmad Fuzi Abdul 
Razak, who hosted a banquet for 
heads of various delegations to 

the 14th Conference on Asean-China 
People-to-People Friendship Organisa-
tions recently, spoke about Penang’s 
progress in several fields.

He hoped the state could embark on 
the Silicon Island project within this year, 
an ambitious project to reclaim 2,300 
acres of land.

“Plans to provide more land for eco-
nomic development is something inves-
tors and I would like to see,” Ahmad Fuzi 
said in his speech at the event on Sept 4.

It was held at his official Sri Mutiara 
residence.

He also told the participants about 
the advantages of investing in Penang, 
including its robust ecosystem, and 
encouraged closer relations with other 
countries for mutual benefit.

The countries that took part in the 
conference were China, Brunei, Cambo-
dia, Indonesia, Laos, Myanmar, the Phil-
ippines, Singapore, Thailand, Vietnam, 
and Malaysia.

Chief Minister Chow Kon Yeow under-
scored Penang’s strategic position as 
the gateway to Southeast Asia, particu-
larly in the post-Covid era.

Thanks to Penang’s robust industrial 
ecosystem, especially in the fields of 
semiconductors and medical technol-
ogy, Chow said the state has a strong 
foundation and has become one of the 
preferred destinations for international 
companies to invest in the region.

He revealed that the Penang govern-
ment would focus on digital economy in 
the future to ensure that Penang keeps 
up with development of the times and oc-

cupy a place in this emerging field.
He also hopes to cooperate closely 

with other Asean countries and China to 
attract more investors from related par-
ties to settle in Penang and bring more 
possibilities for economic activities here.

“As Tun said, we are looking forward 
to exciting times in Penang. After the 
pandemic, our economy is doing very 
well. We are working very hard to ensure 
we can implement most of the infrastruc-
ture projects so that we have a stronger 
foundation for future growth.

“We have a very good ecosystem here, 
especially for the electronics sector, and 
we have seen great achievements in 
medical tech. Digital economy will be the 
new sector we want to promote.

“We welcome all the delegates from 
ASEAN countries, and China, of course, 
to invest here. We have witnessed signifi-
cant investments from China in Penang 

over the last two years and we look for-
ward to more investments from them,” 
Chow said.

Among the guests present were State 
Secretary Datuk Mohd Sayuthi Bakar, Gu 
Xiulian, president of the China-Asean As-
sociation, and Datuk Abdul Majid Abdul 

Khan, president of the Malaysia-China 
Friendship Association.

Gu expressed her desire for increased 
high-tech cooperation with Asean nations 
and alignment with the Belt and Road 
Initiative, fostering regional economic 
growth through win-win partnerships.

Governor pitches 
Penang to delegates

GREATER opportunities lie ahead for 
Asean and China as the 14th Conference 
on Asean-China People-to-People Friend-
ship Organisations concluded in Penang 
recently. .

Wong Hon Wai, the state Tourism and 
Creative Economy Committee chairman, 
who was representing Chief Minister 
Chow Kon Yeow, lauded China’s leader-
ship in technology and innovation, which 
has played a pivotal role in propelling the 
Asean region into the digital age.

He highlighted that through collabora-
tion on initiatives such as the Digital Silk 
Road, the nations are poised to unlock 
new opportunities in high-tech industries 
and innovation-driven sectors.

These fresh prospects encompass ex-
ploring unchartered territories in electric 
vehicles (EVs), renewable energy, high-
tech industries, green tech, and other 
emerging sectors.

“Our diplomatic ties with China have 
been a source of strength, character-
ised by mutual respect and cooperation. 
These relations have not only opened 
doors for trade and investment, but have 

also fostered cultural exchanges and 
people-to-people interactions, further ce-
menting the bonds of friendship between 
our nations.

“As we embark on the 14th conference, 
let us do so with a heart full of optimism. 
Our journey has thus far been remarkable, 
and our future holds even greater prom-
ise. Let our discussions be vibrant, our 
collaborations enduring, and our shared 
commitment to progress unwavering,” 
Wong said in his speech at the opening 
ceremony on Sept 4.

Also present at the conference were Gu 
Xiu Lian, president of The China-Asean As-
sociation, Datuk Abdul Majid Abdul Khan, 
president of the Malaysia-China Friend-
ship Association, heads and delegates 
from Asean countries like Brunei, Cambo-
dia, Indonesia, Laos, Myanmar, the Philip-
pines, Singapore, Thailand, Vietnam and 
Malaysia; and also other guests.

Abdul Majid said the theme of the 14th 
conference, “Post Covid ASEAN China 
Cooperation: Strengthening Connectivity, 
Striving Quality Development,” was indeed 
timely and relevant.

New opportunities with stronger ties 

Tun Ahmad Fuzi, flanked by Chow and Madam Gu, with representatives of the 14th Conference on ASEAN-China People-to-
People Friendship Organisations at a dinner he hosted at his official residence in Sri Mutiara.
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IT was a display of thousands of co-
lourful lanterns and the sweet aroma 
of mooncakes as Penang celebrated 

the Mid-Autumn festival recently.
Renowned dim sum restaurant, Tai 

Tong Restaurant, put up some 4,000 co-
lourful lanterns at its premises for the 
occasion.

Restaurant manager Lee Hui Ling, 33, 
said the lanterns attracted many diners 
and tourists.

“Most of our customers who pur-
chase lanterns are from Thailand, Indo-
nesia and Singapore.

“These lanterns will be displayed and 
sold until the 20th day of the eighth Lu-
nar month, while stocks last. We have 
sold about 800 lanterns so far,” she 
told Buletin Mutiara when interviewed on 
Sept 6. 

Lee said it has been a practice by the 
restaurant for over 10 years to display 
and sell lanterns during the Mid-Autumn 
Festival period.

The Mid-Autumn Festival, also known 
as the Mooncake Festival, is a popular 
Chinese traditional celebration. It is ob-
served on the 15th day of the eighth Lu-
nar month. 

This year, the festival fell on Sept 29.
Lee said the restaurant sourced their 

lanterns from Kuala Lumpur, Teluk Intan 
and Ipoh.

“Our lantern stocks have reduced 
over the years because the younger gen-

eration is reluctant to take up the trade,” 
she added.

She also highlighted the restaurant’s 
limited-edition lanterns, with each set 
comprising the 12 animals of the Chi-
nese zodiac.

“We only have 12 sets this year, and 
each set is sold for RM188.

“This is the second year we are sell-
ing the limited-edition Chinese zodiac 
lanterns,” Lee said.

Just a stone’s throw away from Tai 
Tong Restaurant, the tantalising aroma 
of mooncakes was making heads turn 
and attracting visitors to Ng Kee Cake 
Shop.

This over 120-year-old biscuit and 
cake shop has been offering handmade 
biscuits and mooncakes for generations.

Fourth-generation Joyee Loh, 27, said 

the shop has started receiving orders 
from customers.

“Usually, my mother will start prepar-
ing the mooncake ingredients at 4am. 
Together with my father and staff, they 
make the mooncakes until about 9pm 
daily,” she said.

Spotted at the shop were its best-sell-
er Mango Jackpot mooncakes, shaped 
like gold ingots.

Meanwhile, shopping malls have also 
been spruced as they join in the festive 
joy.

Over at Queensbay Mall, Chinese lan-
terns, rabbit statuettes, trees with radi-
ant fall colours, and colourful flowers 
draw shutterbugs to the Lower Ground 
floor of the mall.

Shoppers were also spoilt for choice, 
thanks to the variety of mooncakes sold 
at the mall.

A diner checking out the colourful 
lanterns at the Tai Tong restaurant.

Lee showing the limited-edition Chinese 
zodiac lanterns.

The beautiful Mid-Autumn Festival 
decorations at Queensbay Mall.

Loh showing the handmade biscuits and 
mooncakes at Ng Kee Cake Shop.

The best-seller Mango Jackpot 
mooncakes, shaped like gold ingots.

Of colourful lanterns, 
aroma of mooncakes
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IT will be a unique 50th anniversary 
celebration and a walk down memory 
lane for the first 50 couples who got 

married at a Penang hotel from 1973 
(the year it was established) to 1980.

Shangri-La Rasa Sayang Penang 
communications director Suleiman 
Tunku Abdul Rahman announced plans 
for the grand dinner at the end of the 
year to honour and appreciate these 
couples for making Rasa Sayang their 
preferred wedding destination.

He added the couples will be entitled 
to enjoy a free holiday at the hotel.

“We have so far confirmed the atten-
dance of 18 couples, and I have got a 
long way to go to reach our target of 50.

“As we all know, at the time when the 
hotel was opened in the 1970s, there 
wasn’t any digital filing that allowed us to 
keep track of past events.

“Everything was on paper, and unfor-
tunately, we lost all the details.

“So, we’ve to turn to social media 
and a local newspaper to locate these 
couples.

“After doing that, we have managed to 
locate 18 couples, including the first ever 
to get married here, Mr & Mrs Chan.

“The wife, 73, is from Ipoh, while the 
husband, 75, is a Penangite.

“They got married just two days be-
fore Christmas on Dec 23, 1973. It was 
a month after the grand opening of the 
hotel.

“They currently reside in Australia, and 
they have confirmed their attendance for 
the dinner,” Suleiman told Buletin Muti-
ara during an exclusive interview at the 
hotel on Sept 4.

Meanwhile, Suleiman added the mar-
riage celebrant, who officiated several 
wedding ceremonies at the hotel in the 
past, will also be attending the dinner.

“He asked me if the returning cou-
ples would be interested in renewing 
their wedding vows during the dinner 

as he was willing to do it for them, 
once again.

“It will be really special if this can hap-
pen, pending their consent,” he added.

During the dinner, the couples will 
be invited on stage to say a few words, 
specifically to share unforgettable mem-
ories during their big day in the past.

Suleiman said the hotel is currently 
trying to contact as many pioneer staff 
as possible to join the dinner at the end 
of the year.

“We are looking at staff members, 
who worked from 1973 to 1976, and we 
have so far contacted 117. They will all 
be attending.

“Also, the hotel’s first general man-
ager, Michael Chiu, 77, will be joining us 
during the dinner. He joined us in 1972.

“While he was our first, he was also 
the youngest general manager we have 
ever had. The hotel has so far had 17 
general managers since its inception,” 
Suleiman added.

According to Suleiman, this grand 
dinner celebration is part of a series of 

events planned throughout the year.
A photo gallery showcasing important 

moments in the hotel’s history will be 
launched on Nov 9, featuring 32 exhibi-
tion panels with each panel exhibiting 
five to eight photos.

“We have written to a Penang-born 
personality, whose name I will not reveal 
yet, to officiate this gallery.

“I am also working with a vintage car 
association to arrange for a convoy of 50 
cars from George Town to Batu Feringghi, 
where they will then park their cars at our 
parking lots in the hotel’s premises.

“The public will be invited to partici-
pate in selecting the most popular car, 
then the hotel to choose the most beauti-
ful car, and lastly, the association to pick 

the most well-maintained car, with prizes 
to be announced later.

Shangri-La Rasa Sayang, as a public-
listed company, is committed to giving 
back to the community through Corpo-
rate Social Responsibility (CSR) pro-
grammes.

“For instance, for the past 15 years, 
0.2% of our total revenue in a year has 
been put aside to benefit underprivileged 
children.

“The programme is called ‘Embrace 
Gift of Life’, and it is aimed at assist-
ing newly-born babies suffering from the 
blue baby syndrome," he said.

“In the past few years, the programme 
has benefitted 36 children, and they will 
all be joining us for the dinner."

Honouring its first 
50 married couples 

Suleiman: 
Committed 
to giving 
back to the 
community. 

Malaysia's second Prime Minister the late Tun Abdul Razak 
Hussien unveils the official opening plaque of the hotel on 
Nov 9, 1973.

The grand entrance to the 
hotel's Rasa Wing.

A mass wedding and honeymoon tour organised by Sin Chew Jit 
Poh (Chinese daily) and Harpers Tours at Rasa Sayang in 1975.
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அக்டோபர்

PHEB ்�ோவில�ளில பிரத்தி்ே� 
வகுப்பு�ள் நடத்்தவும் திடடமிடடுள்்ளது, 
இதில ம்தப் ்போ்தனை�ள், ்்தவோர 
வகுப்பு�ள் மடடுமின்றி பள்ளி போடங�ளும் 
்போதிக�ப்படும்.

பபோது மக�ள் அறப்பணி 
வோரிேத்தின்  பரிசீலனைக�ோ� சில 
ஆ்லோசனை�ன்ளயும் �ருத்துக�ன்ளயும் 
ப்தரிவித்்தைர்.

இந்தப் பரிநதுனர�ளில இநது 
்தம்பதி�ளுக�ோை திருமணத்திற்கு 
முன்பு படடனறயில பங்�ற்� 
ஊககுவிப்பதும் மற்றும் அவர்�ள் இநது 
ம்த ்�ோடபோடு�ன்ளக �னடப்பிடிப்பன்த 
உறுதிபசயே ம்த நி�ழ்ச்சி�ன்ளக 
�ண�ோணிக� ஒரு சிறப்பு பணிககுழுனவ 
உருவோககும் திடடமும்  அடஙகும்.

அதுமடடுமலலோமல, ன்தப்பூசக 
ப�ோணடோடடத்தின் ்போது அருள்மிகு 
� முனீஸவரர் ்�ோயிலில அனைத்து 
வசதி�ன்ளயும் பசயது ப�ோடுத்து, 
பக்தர்�ள் ்தணணீர்மனல ஆலேத்ன்த 
்நோககி  ்தங�ள் ்நர்த்திக�டனை 
நினற்வற்றுவ்தற்�ோ�  இலகுவோ� பசலல 
முடியும் என்றும் அவர்�ள் நம்பிகன� 
ப்தரிவித்்தைர்.
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ஓட்டப்பந்த வீரர் கிறிஸ்த்பருக்கு அரசு சாரா அமைபபு நிதியு்தவி

இந்து அறப்பணி வாரியம் அனைத்து தரபபிைரின் கருத்துகளுக்கும் செவி மடுக்கும் – இராயர்
ஜார்ச்டவுன் - பிைோஙகில உள்்ள 
இநது சமூ� ்மம்போடடிற்கு உ்தவும் 
வன�யில பிைோஙகு இநது அறப்பணி 
வோரிேம் (PHEB) அ்தன் ்சனவனேத் 
ப்தோடரும் எை அ்தன்  ்தனலவர் 
ஆர்.எஸ.என் இரோேர் ப்தரிவித்்தோர். 
 ப்தோடக�மோ�, பிைோஙகு இநது அறப்பணி 
வோரிேம் இரணடு �லநதுனரேோடல 
அமர்வு�ன்ள �டந்த பசப்டம்பர்,17 
அன்று தீவு மற்றும் பபருநிலப்பகுதியிலும் 
இநது சமூ�த்ன்த ஈடுபடுத்்தவும், ்�ோயில 
நிர்வோ�ம், �லவி மற்றும் சு�ோ்தோரம் ் போன்ற 
பிரச்சனை�ள் குறித்து �ருத்துக�ன்ள 
்ச�ரிக�வும் நடத்்தப்படடது. 
மு்தல அமர்வு எஸபி்ள்ைடில உள்்ள 
டவுன் ஹோலில நனடபபற்றது. 
அன்தத் ப்தோடர்நது இரணடோவது 
அமர்வு படடர்பவோர்த் டிஜிடடல 
நூலநினலேத்தில நனடபபற்றது. 
இரு இடங�ளிலும் நூற்றுக�ணக�ோை 
பங்�ற்போ்ளர்�ள், முககிேமோ� 
்�ோவில ்தனலவர்�ள் மற்றும் 
இன்ளஞர்�ள் திரணடைர். 
 இநநி�ழ்ச்சியில, �லவி ப்தோடர்போை 
்�ள்வி�ளுககுப் பதிலளித்்த, PHEB 
துனணத் ்தனலவர் பசைடடர் 

டோகடர் ஆர்.ஏ.லிங்�ஸவரன் 
பல�னலக�ழ�த்திற்குச் பசலலும் 
மோணவர்�ளுககு நிதியு்தவி வழஙகுவ்தற்�ோ� 
�லவி நிதினே அதி�ரிக� வோரிேம் 
திடடமிடடுள்்ள்தோ�த் ப்தரிவித்்தோர்.

"அனைத்து மோனிேங�ளும்  
பவளிப்பனடேோ�வும், அ்தன் நிதி 
ஒதுககீடு�ள் அனைத்தும் PHEB சமூ� 
வனலத்்த்ளங�ளில பவளியிடப்படும்," 
என்று அவர் கூறிைோர்.

்தமிழ்ப்பள்ளி�ளின் நலவோழ்வு; ்�ோயில 
நிர்வோ� உறுப்பிைர்�ள் ்்தர்வு மற்றும் 
இறுதிச் சடஙகு�ன்ள சில இறுதிச் சடஙகு 
நிறுவைங�ள் முனறேற்ற முனறயில 
நினற்வற்றுவது பற்றிே விமர்சைங�ள் 
ஆகிேனவயும் அன்று விவோதிக�ப்படடை

இ்தற்கினடயில, பபரும்போலோை 
பபருநிலத்தில வோழும் பபோது மக�ள், PHEB 
இன் பரோமரிப்பில உள்்ள ்�ோயில�ள் குறித்து 
்�ள்வி�ன்ள எழுப்பிேதில, புதிே வோரிேம் இனி 
பிைோஙகில உள்்ள எந்த ்�ோயில�ன்ளயும் 
ன�ே�ப்படுத்்த விரும்பவிலனல, மோறோ�, �லவி 
மற்றும் ஆ்ரோககிேம் ப்தோடர்போை இநது 
சமூ�த்ன்த ்மம்படுத்துவதில �வைம் பசலுத்்த 
விரும்புகிறது என்று இரோேர் பதிலளித்்தோர். 
 “மக�ளின் �ருத்துக�ன்ளக ்�ட�வும், 
�டந்த �ோலத் ்தவறு�ன்ள மீணடும் நி�ழோமல 
இருக�வும், பிைோஙகில உள்்ள இநது 
சமூ�த்திற்�ோை நமது பபோறுப்பு�ன்ள எவவோறு 
திறம்படச் பசயே முடியும் என்பன்தப் போர்க�வும் 
நோங�ள் இஙகு கூடியுள்்்ளோம்.

்மலும், இம்மோநிலத்தில உள்்ள 
்�ோவில�ளுககு வோரிேம் வழஙகும் 
நன்ப�ோனட�ளும் நிறுத்்தப்படும் எைவும் அவர் 
குறிப்பிடடோர்.

இவவோரிேம் வினரவில பிைோஙகு மோநிலத்தில 
இரணடு டேோலிசிஸ னமேங�ன்ள, தீவு மற்றும் 
பபருநிலத்தில அனமக� திடடமிடடுள்்ளது.

ஜார்ச்டவுன் - வருகின்ற அக்டோபர் மோ்தம் 
லோடவிேோ நோடடில நனடபபறவிருககும், 
்தட�்ள சோனல ஓடட உல� 
சோம்பிேன்ஷிப்பில நோடனடப் பிரதிநிதித்து 
பசலலும் ஓடடப்பந்தே வீரர் எஸ.கிறிஸ்தபர், 
அவர்�ளுககு ஆ்தரவோ்ளரோ� பிைோஙகு 
ஃபோர்வர்ட ஸ்போர்டஸ கி்ளப் (Penang 
Forward Sports Club) ஆ்லோச�ர் டத்்்தோ 
்்தோம் கூ முன் வநதுள்்ளோர். 

32 வே்தோை கிறிஸ்தபர், �டந்த ஜூன், 
30 அன்று ்�ோலட ்�ோஸட மரோத்்தோன் 
்போடடியில 21கி.மீ அனர மரோத்்தோன் 
்போடடியில 1 மணி 09 நிமிடங�ன்ளப் 
பதிவு பசய்தோர். இவர் ம்லசிே அரசு 
�டற்பனட இரோணுவ வீரர்(TLDM) 
என்பது குறிப்பிடத்்தக�து. 

்மலும் அவரின்  பவற்றி�ரமோை ் நரப் 
பதிவோைது, இந்த உல� சோம்பிேன்ஷிப்பில 
பங்�ற்� நிர்ணயிக�ப்படட  1 
மணி்நரம் 10 நிமிடங�ளுககுக 
குனறவோை ்தகுதிக குறிப்பு 
்நரத்துடன் இருப்ப்தோல அவர் 
்்தர்நப்தடுக�ப்படடோர்.

பிைோஙன� பூர்வீ�மோ�க 
ப�ோணட அவர், நோடடின் 
்்தசிே அணியில 
ப தி வு ப ச ய ே ப் ப ட ட 
ஓடடப்பந்தே வீரர்  
அலலோ்த்தோல, உல� 
சோம்பிேன்ஷிப்பில பங்�ற்� 
நிதி அம்சம் உள்ளிடட பல்வறு 

சிரமங�ன்ள கிறிஸ்தபர் எதிர்ப�ோணட்தோ� 
மோநில மு்தலனமச்சர் ்ம்தகு சோவ ப�ோன் 
இ்ேோவ கூறிைோர்.

“பிைோஙன�ப் பூர்வீ�மோ�க ப�ோணட 
கிறிஸ்தபரின் பவற்றி பபருனமககுரிே 
ஒன்றோகும்.  ஏபைனில அவர் ஒரு 
அபமச்சூர் ஓடடப்பந்தே வீரர் மடடு்ம 
்தவிர, ்்தசிே அணியில முழு்நரப் 
பயிற்சிேளிக�ப்படும் ஓடடப்பநன்தே வீரர் 
அலல.

“இ்தன் மூலம்,  கிறிஸ்தபரின் 
அனைத்து பசலவு�்ளோை விமோை 
டிகப�ட, ்தஙகுமிடம், பதிவு பசலவு�ள், 

உணவு மற்றும் பிற ப்தோடர்புனடே 
பசலவு�ள் உடபட பமோத்்தம் 
ரிம10,000-ஐ    நிதிேளிக� 
ஒப்புகப�ோணட டத்்்தோ டோம் 
கூவுககு ம ோ நி ல 
அரசின் 
சோர்போ� 
நன்றி 

ப்தரிவித்துக ப�ோள்கி்றன்.
“நீங�ள்  பவற்றிேனடே 

நலவோழ்த்துக�ள்.  கிறிஸ்தபர் பிைோஙகு 
மோநிலத்திற்கும், நோடடிற்கும் சர்வ்்தச 
அரஙகில ஒரு பவற்றி�ரமோை நற்பபேனரப் 
பபற்றுக ப�ோணடு வீடு திரும்புவோர்,” என்று 
அவர் பசயதிேோ்ளர் கூடடத்தில கூறிைோர்.

அ்்த ்நரத்தில, பிைோஙகு மோநில 
அரசின் சோர்போ� பிைோஙகு வின்ளேோடடு 
மன்றத்திலிருநது ரிம1,000 நன்ப�ோனட 
அளிப்ப்தோ�வும் ப�ோன் இ்ேோவ 
அறிவித்்தோர்.

இ்தற்கினடயில, கிறிஸ்தபரின் பவற்றி 
பிைோஙகு ஃபோர்வர்ட ஸ்போர்டஸ கி்ளப் 
மடடுமின்றி பிைோஙகு மக�ன்ளயும் 
பபருனமப்படுத்திே்தோ� சூ ஹூய 

கூறிைோர்.
“எங�ள் கி்ளோப் ஓர் 

அரசு சோரோ அனமப்பு. இந்த 
அனமப்பில அதி�மோை நிதி 

ஆ ்த ோ ர ங � ள் 
இலனல, ஆயினும் 
வி ன ்ள ே ோ ட டு 
வீரர்�ள் ்தங�ள் 
� ை வு � ன ்ள 
அனடே ஒரு 
்த ்ள ம ோ � 
இ ரு ந து 

வோயப்பளிக� விரும்புகி்றோம்.
“டத்்்தோ ்்தோம் கூவிடமிருநது 

ப்தோடர்நது ஆ்தரனவப் பபறும் கிறிஸ்தபர் 
்போன்ற அனைத்து வின்ளேோடடு 
வீரர்�ளுககும் ஊக�ம் அளித்்த மோநில 
அரசின் ஒத்துனழப்பிற்கும் நோன் நன்றிக 
கூற �டனமப்படடுள்்்ளன்.

“இ்தைோல, நிதி ரீதிேோ�ப் 
பற்றோககுனறனே எதிர்்நோககும் 
திறனமேோை வின்ளேோடடு வீரர்�ளுககு 
உ்தவ கி்ளோப் நடத்துநர்�ள், ்தனிேோர் 
துனற மற்றும் மோநில அரசோங�த்துடன் 
பநருக�மோ� பணிேோற்ற முடியும்,” என்று 
சூ ஹிய  நம்பிகன� ப்தரிவித்்தோர்.

இ்தற்கினடயில, பிைோஙகு ஃபோர்வர்ட 
ஸ்போர்டஸ கி்ளப்னப பிரதிநிதிககும் 
கிறிஸ்தபர், உல� ரீதியிலோைப் ்போடடியில 
பங்�ற்� அவருககு ஆ்தரவு மற்றும் 
நிதியு்தவி அளித்்த்தற்குத் ்தைது நன்றினேத் 
ப்தரிவித்்தோர்.

“ஐ்ரோப்போவில மி�வும் குளிரோை 
பருவநினல சிறிது ்தோக�த்ன்த 
ஏற்படுத்்தலோம், ஆைோல ்�ோலட 
்�ோஸடில (ஆஸதி்ரலிேோ) இருந்த எைது 
அனுபவத்தின் அடிப்பனடயில, ப்தரிவித்்தோர். 
சிறந்த வின்ளேோடடுத் திறனமனே வழங� 
முடியும் எை நம்புகி்றன்,” என்று TLDM 
பயிற்சிேோ்ளரோை அவர் கூறிைோர்.

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியம் அமர்வில் 
அதன் தலைவர் ஆர்.எஸ்.என் இராயர், 
ஆலையர்்கள் மற்றும் முக்கிய பிரமு்கர்்கள் 
்கைந்து சிறபபிததனர்.

மாநிை முதைலமச்சர் மமதகு ்சாவ் க்கான் இமயாவ், 
ஓட்டப்பந்தய வீரர் சிறிஸ்த்பருக்கு நல்வாழ்தது்கள் 
கதரிவிததார். (உ்டன் பினாங்கு ஃ்பார்வர்ட ஸ்ம்பார்டஸ் கிளப 
பிரதிநிதி்கள்).
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எம்.பி.எஸ்.பி 
மாநகர் அந்தஸ்து 

ச்பறற நான்கு 
ஆண்டுகளில் ்பல 
ொதனைகள் ்பதிவு
செபராங் சஜயா – �டந்த 16 பசப்டம்பர் 
2019 அன்று மோந�ர் அந்தஸன்த பபற்ற 
நோன்கு ஆணடு�ளில பசபரோங பினற 
மோந�ர் �ழ�ம் (எம்.பி.எஸ.பி) பல 
பவற்றி�ன்ளப் பபற்றுள்்ளது.

எம்.பி.எஸ.பி ்மேர், டத்்்தோ அசோர் 
அர்்ோத், எம்.பி.எஸ.பி அனடந்த 
பவற்றி�ள் அனைத்தும் எளிதில 
கினடத்துவிடவிலனல, மோறோ� அது 
அனைத்துத் ்தரப்பிைரின் உறுதி, பங�ளிப்பு 
மற்றும் திேோ�த்்தோல வந்தது, என்றோர்.

"்நரம் �ோலம் போரோமல பணிப்புரியும் 
ஆரஞ்சு வீரர் உடபட அனைத்து                 
எம்.பி.எஸ.பி  ஊழிேர்�ளின் 
அர்ப்பணிப்னபயும் ்நர்னமனேயும் மி�வும் 
போரோடடுகி்றன்.

பசபரோங பினற மக�ளுககு சிறந்த 
்சனவனே வழங� எம்.பி.எஸ.பி பல 
சவோல�ன்ள எதிர்ப�ோணடுள்்ளது.

"பபோது மக�ள் எம்.பி.எஸ.பி திறனம, 
பசேலதிறன் மற்றும் ஆக�ப்பூர்வமோை 
்சனவ�ள் வழங� ்வணடும் எை 
உத்்்தசிப்ப்்தோடு மிகுந்த சவோலோ�வும் 
இருககிறது," பசபரோங பினற மோந�ர் 

வ்ளோ�த்தில நனடபபற்ற பசபரோங பினற 
மோந�ர் நோன்�ோம் ஆணடு விழோவில  
்பசுன�யில இவவோறு கூறிைோர்.

எம்.பி.எஸ.பி அனடந்த பவற்றி�ளில, 
ம்லசிேோவில உள்்ள மற்ற ஐநது 
மோந�ரங�ளுடன் ்சர்த்து உல�்ளோவிே 
பருவநினல மோற்றம் ்தழுவல பிரச்சனையில 
அ்தன் அர்ப்பணிப்புக�ோ� 'Mitigation and 
Adaptation Badge 2022' விருதும் பபற்றது 
என்று அசோர் கூறிைோர்.

ஊரோடசி பிரிவு மற்றும் Payment 
Network Malaysia Sdn. Bhd ஏற்போடடில 
நனடபபற்ற பிைோஙகு மோநில அரசுத் 
துனற�ள் மற்றும் ஏபஜன்சி�ளுக�ோை 
பரோக�மற்ற பரிவர்த்்தனை பிரச்சோரத்தில 
(A பிரிவில) எம்.பி.எஸ.பி  மு்தலிடம்  
பபற்றது.

எம்.பி.எஸ.பி  2022-ஆம் ஆணடுக�ோை 
ஊரோடசி மன்ற  5-நடசத்திர மதிப்பீடனட 
ப்தோடர்நது ்தக� னவத்து ப�ோணடது 
என்றும் அசோர் ்மலும் கூறிைோர்.

எை்வ, திடடமிடட பபோறுப்பு�ள் 
மற்றும் ்தற்்போன்தே திடடங�ள் 
அனைத்தும் வினரவோ�வும், 
ப வ ளி ப் ப ன ட த் ்த ன் ன ம யு ட னு ம் , 
திறனமேோ�வும் தீர்க�ப்படுவ்தற்கு 
அனைத்துத் ்தரப்பிைரும் ஒன்றினணநது 
பசேலபட ்வணடுபமை அவர் ்�டடுக 
ப�ோணடோர்.

"எம்.பி.எஸ.பி பசேலபடுத்்தப்படட 
அனைத்து முேற்சி�ளும் பிைோஙகு2030 
இலககுககு ஏற்ப இருப்பன்த எப்்போதும் 
உறுதி பசயயும்.

"எை்வ, இந்த ந�ரத்தில வோழ 
வசதிேோ�வும், ் வனல பசயேவும், மு்தலீடடு 

ஈர்ப்போ�வும், வி்வ� மற்றும் குனறந்த 
�ோர்பன் ந�ரமோ�வும் மோற்றவும், "எதிர்�ோல 
பசபரோங பினற உருமோற்றம்" என்ற 
இலகன� அனடேவும் ஒன்றினண்வோம்," 
என்று அவர் உற்சோ�ப்படுத்திைோர்.

எம்.பி.எஸ.பி இன் 4வது ஆணடு 
விழோனவ முன்னிடடு ்போடடி�ள் மற்றும் 
வின்ளேோடடு�ள், எம்.பி.எஸ.பி அபரோ்த 
�டடண �ழிவு; மர விற்பனை, உணவுக 

கராவ்க ்பாட்டியில் செற்றிபசபற்்ற செற்றியாளரகளுக்கு எம்.பி.எஸ்.பி ்ேயர ்டத்தா அொர 
அர்ாத ோதிரி கா்ொலையும் பரிசும் எடுதது ெழங்கினார.

ஆண்டு விழாவில்  
பாரம்பரிய ந்டனமும் 

இ்டம்சபற்்றது.

�னட�ள் மற்றும் பல்வறு நி�ழ்ச்சி�ள் 
ஏற்போடு பசயேப்படடுள்்ளை.

இந்தக ப�ோணடோடடத்தின் சிறப்பு 
அம்சமோ�, குடியிருப்போ்ளர்�ளுககு 
்போரிேோ, போரம்பரிே நடைம் மற்றும் நோடடின் 
பிரபல �னலஞர்�ளின் நி�ழ்ச்சி�ள் 
மற்றும் வோை்வடிகன� ்போன்ற பல்வறு 
நி�ழ்ச்சி�ள் இடம்பபற்றை.

ஜார்ச்டவுன் - அறிவிேல, ப்தோழிலநுடபம், 
பபோறியிேல மற்றும் �ணி்தம் (STEM) 
துனறயில மோணவர்�ளின் ஆர்வத்ன்த 
அதி�ரிக� அனைத்துத் ்தரப்பிைரும் 
ஒன்றினணநது பசேலபட ்வணடும்.

மு்தலோம் துனண மு்தலனமச்சர், 
டத்்்தோ டோகடர். மு�மட அப்துல ஹமீட, 
பிைோஙகு2030 இலககு மற்றும் ம்லசிே 
மடோனி ப�ோள்ன�னே உருவோககும் 
குறிக்�ோளுககு ஏற்ப மோநில அரசின் 
இலககு�ன்ள நினற்வற்றுவதில STEM 
�லவி முககிே பஙகு வகிககிறது என்று 
கூறிைோர்.

"ஆரம்ப மற்றும் இனடநினலப்பள்ளி 
மோணவர்�ளினட்ே புத்்தோக�த் திறனை 
ப�ோணட எதிர்�ோல ்தனலமுனறனே 
உருவோககுவதில �லவித் துனற ஒரு 
முககிே �ருவிேோ�ச் பசேலபடுகிறது. 

"உேர் ப்தோழிலநுடப ப்தோழிலதுனற 
னமேமோ� அறிேப்படும் பிைோஙன� 
டிஜிடடல ச�ோப்்தத்திற்கும் பசுனமப் 
பபோரு்ளோ்தோரத்திற்கும் ஏற்ப உள்ளூர் 
உற்பத்தித் துனறனே ்மம்படுத்துவதில 
STEM �லவியின் கூறு�ள்  முககிேமோைனவ.

"எை்வ, ப்தோழிலதுனறயின் 
்்தனவ�ன்ளப் பூர்த்தி பசயே திறன் மிக�  
பணிேோ்ளர்�ன்ள உருவோககும் முககிே 
்த்ளமோ� �லவி அனமகிறது என்பன்த 
மறுப்ப்தற்கிலனல," என்று அவர் சமீபத்தில 
பிைோஙகு STEM �லவிப் புத்்தோக�த் திடட 
மோநோடடின் (PesInPro) நினறவு விழோவில 
இவவோறு ப்தரிவித்்தோர்.

இநநி�ழ்ச்சியில, பிைோஙகு �லவி 
இலோ�ோ இேககுநர் அப்துல ரஷிட 
அப்துல சோமோட; மோவடட �லவி இலோ�ோ 
திடடமிடல & நிர்வோ�த் துனற துனண 

இேககுநர் வோன் சஜிரி வோன் 
ஹோசன் மற்றும் மோவடட 
�லவி இலோ�ோ அதி�ோரி�ள் 
மற்றும் பிரமு�ர்�ள் �லநது 
ப�ோணடைர். 

இரணடோம் துனண 
மு ்த ல ன ம ச் ச ரி ன் 
கூற்றுப்படி, STEM 

�லவியில மோணவர்�ளின் ஆர்வத்ன்த 
அதி�ரிப்ப்தற்�ோை ப்தோடர்ச்சிேோை 
முேற்சி�ளுககு பல்வறு ்தரப்பிைரின் 
ஈடுபோடு அவசிேம், என்றோர்.

"பபோது மற்றும் ்தனிேோர் நிறுவைங�ள் 
உடபட பல்வறு பஙகு்தோரர்�ளின் 
ப்தோடர்ச்சிேோை முேற்சி�ள் மற்றும் 
ஈடுபோடு அவவப்்போது வலுப்படுத்்தப்பட 
்வணடும்.

"எை்வ, இந்த ஒத்துனழப்பு 
போலர்ப்பள்ளி மடடத்தில ப்தோடஙகி 
உேர்�லவி வனர முழுனமேோ� ஈடுபோடு 
ப�ோள்்ள ்வணடும்," என்று இஸலோமிே, 
�லவி, உேர்�லவி மற்றும் சமூ� ஒற்றுனம 
ஆடசிககுழு உறுப்பிைருமோை அவர் 
நம்பிகன� ப்தரிவித்்தோர்.

முன்ை்தோ� பத்து மோவுங மோநில 
சடடமன்ற உறுப்பிைருமோை டோகடர் 
மு�மோட, இது ப்தோடர்போை முேற்சி�ன்ள 
பவற்றி�ரமோ� பசய்த ஏற்போடடுக 
குழுவிற்கும் ்தைது வோழ்த்து�ன்ளத் 
ப்தரிவித்்தோர்.

"STEM துனறயில உள்்ள கூறு�ளுககு 
ஏற்ப ஓர் ஆக�ப்பூர்வமோை மற்றும் 
புதுனமேோை ்தனலமுனறனே உருவோக� 
இந்த முேற்சி சிறப்போை்தோ� அனமயும் 
என்று நோன் மி�வும் நம்புகி்றன்," என்று 
அவர் ்மலும் கூறிைோர்.

19 பசப்டம்பர் மு்தல 21 பசப்டம்பர் 
2023 வனர மூன்று நோட�ளுககு 
நனடபபற்ற PesInPro ்போடடியில STEM 
�ற்றல மற்றும் �ற்பித்்தல �ணடுபிடிப்பு; 
STEM புத்்தோக�த் திடடம் மற்றும் STEM 
சிறப்பு �லவி புத்்தோக�த் திடடம் (சிறப்பு 
�லவி) ஆகிே மூன்று ்போடடிப் பிரிவு�ன்ள 
உள்்ளடககிேது.

STEM துமையில் ைாணவர்்களின் 
ஆர்வதம்த அதி்கரிக்்க 

அமைவரின் ்பங்களிபபு அவசியம்

PesInPro ்பாட்டியில் கைந்து சகாண்்ட ோணெரகளின் 
பல்டபபுகலளப ப்டததில் காணைாம்.

முதைாம் துலண 
முதைலே்செர, 
்டத்தா ்டாக்்டர. 
முகேட் அபதுல் 
ஹமீட், PesInPro 
்பாட்டியில் 
செற்றிப சபற்்ற 
ஆசிரியரகளுக்கு 
நற்ொன்றிதழ் 
ேற்றும் ோதிரி 
கா்ொலை எடுதது 
ெழங்கினார.
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அக்டோபர்

பதது உபான் –  அணனமயில நனடபபற்ற பபோதுத் 

்்தர்்தலில இரணடோம் ்தவனணேோ� பத்து உபோன் 

சடடமன்ற உறுப்பிைர் கும்ரசன் ஆறுமு�ம் பவற்றிப் 

பபற்றோர். இவர் 16,000-கும் அதி�மோை ஓடடு 

வித்திேோசத்தில மீணடும் ஒருமுனற மக�ளின் ்பரோ்தரனவ 

பபற்று ம�த்்தோை பவற்றி மகுடத்ன்தச் சூடிைோர்.  

சடடமன்ற உறுப்பிைர் கும்ரசன் பத்து உபோன் 

ப்தோகுதியின் வ்ளர்ச்சிக�ோ�த் ப்தோடர்நது ்சனவேோற்ற 

இருப்ப்தோ� அணனமயில முத்துச் பசயதி�ள் நோளி்தழ் 

நிருபர்�ள் உடைோை ்நர்க�ோணலின் ்போது  இவவோறு 

கூறிைோர். 

அவவோடடோரத்தின் அடுத்்தக�டட ்மம்போடடுத் 

திடடங�ன்ளப் பற்றிே ் வள்விககு,  அவர் சுஙன� டுவோவில 

445 யூனிட வோஙகும் சகதிககு உடபடட வீடு�ன்ள 

அனமக� இணக�ம் ப�ோணடுள்்ள்தோ�த் ப்தரிவித்்தோர். 

இ்தனினட்ே, சுஙன� டுவோ, ்தோமோன் பபக�ோக�ோ 

மற்றும் பத்து உபோனில  பபோதுச் சநன்த அனமக� மோநில 

அரசிடம் ்�ோரிகன�னே முன் னவக�வுள்்ளோர்.

“்மலும்,  பத்து உபோன் அலலது போேோன் போரு பகுதியில 

ஈமச்சடஙன� ்மற்ப�ோள்்ள இஸலோம் அலலோ்்தோர் 

பேன்படுத்தும் வன�யில ஈமச் சடஙகு னமேத்ன்த 

அனமக�த் திடடமிடடுள்்்ளன். இவவடடோர மக�ள் 

இறுதிச் சடஙகுக�ோ� பத்து லஞ்சோஙகிற்குச் பசலல 

்நரிடுகிறது. இப்பகுதியில உள்்ள மக�ளும் பேன்பபறும் 

வன�யில சரிேோை இடத்ன்த அனடேோ்ளங�ணடு வினரவில 

இத்திடடத்ன்த ்மற்ப�ோள்்வன்,” எை கும்ரசன் 

ப்தரிவித்்தோர். 

ப்தோடர்நது, இன்ளஞர்�ள் ப்தோழிற்�லவியில 

முன்ைணி வகிக� பிைோஙகு திறன் ்மம்போடடுக �ழ�ம், 

்தனிேோர் நிறுவைம்,  பன்ைோடடு நிறுவைங�ள், அரசு 

துனற மற்றும் ப்தோழிற்�லவி �லலூரி�ளுடன் இனணநது 

்சனவேோற்ற உறுதிபோடு ப்தரிவித்்தோர். இ்தன் மூலம், 

இன்ளஞர்�ளினட்ே ்வனல இலலோ திணடோடடம் 

குனறவ்்தோடு திறன்மிக� ப்தோழிலோ்ளர்�ன்ள நம் 

மோநிலத்தின் வ்ளர்ச்சிககு உருவோக� வழி வகுககும் எை 

கும்ரசன் ப்தரிவித்்தோர். 

“பிைோஙகு இநது அறப்பணி வோரிேத்தின் புதிே 

்தனலனமத்துவத்தின் கீழ் நினறே மோற்றங�ன்ளயும் புதிே 

திடடங�ன்ளயும் வகுத்துள்்்ளோம். இ்தன் வழி, பிைோஙகு 

வோழ் இநதிேர்�ளின்  நலவோழ்வு போது�ோக�ப்படும்,” எை 

அ்தன் வோரிேத்தின் ஆனணேருமோை அவர் குறிப்பிடடோர்.

பதிவோ�, �டந்த 2018 மு்தல ஜுன் 2023 வனர 

மு்தல ்தவனண சடடமன்ற உறுப்பிைரோ� ்சனவேோற்றிே 

கும்ரசன் ஐந்தோணடு�ளில 112 மக�ள் திடடங�ள் (projek 

rakyat); 233 நபர்�ளுககு சமூ�நலத் திடட உ்தவி�ள் 

வழஙகு்தல; பிைோஙகு வீடனமப்புப் பரோமரிப்பு நிதிேத்தின் 

கீழ் 45 பரோமரிப்பு திடடங�ள் வோயிலோ� மின் தூககி 

பழுதுப்போர்த்்தல, ்தணணீர் ப்தோடடி ்மம்போடு, கூனர 

மோற்று்தல, அடுககுமோடி குடியுருப்பு�ளுககு சோேம் பூசு்தல 

மற்றும் நீர்ப்பு�ோப்பு (waterproofing) ் மற்ப�ோள்்ளப்படடது. 

இ்தனினட்ே, இந்த ஐந்தோணடு�ளில 67 ் மம்போடடுத்  

திடடங�ள் வோயிலோ� சோனல விரிவோக�ம், போ்தசோரி 

நனடப்போன்த அனமத்்தல, சோனல�ள், வடி�ோல�ன்ள 

சரி பசய்தல, PBA குழோய�ன்ள மோற்று்தல, ்போன்ற 

திடடங�ளும் இடம் பபற்றை. 

்மலும், STEM �லவிககு முககிேத்துவம் அளிககும் 

வன�யில ஐநது பள்ளி�ளுககு (சுப்பிரமணிே போரதி 

்தமிழ்ப்பள்ளி உடபட) ்ம�ர் பலப் வகுப்பனறயும் நிறுவ 

கும்ரசன் உ்தவி�ள் நலகிைோர் என்பது குறிப்பிடத்்தக�து. 

இ்தனினட்ே, 30 ஆணடு�ோலமோ� பவள்்ளப் 

பிரச்சனைனே எதிர்்நோககியிருந்த மிணடன் னஹடஸ 

பகுதியில பவள்்ள நிவோரண திடடம் ்மற்ப�ோள்்ளப்படடு 

அப்பிரச்சனைககுத் தீர்வுக �ோணப்படடது.

பத்து உபான் 
த�ாகுதியின் 
வளர்ச்சிக்ா் 

த�ாடர்ந்து 
சேவவயாற்றுசவன் 

– குமசேேன்

பதது உபான் ெட்்டேன்்ற உறுபபினர குே்ரென் அதசதாகுதியில் அலேந்திருக்கும் இந்து ஆையங்களின் நிரொக உறுபபினரகள் 
உ்டனான ெந்திபபுக் கூட்்டததில் கைந்து சகாண்்டார.

ெட்்டேன்்ற உறுபபினர குே்ரென் முன்முயற்சியின் கீழ் 
மிண்்டன் லஹட்ஸ் பகுதியில் ெடிகால் அலேபபுத திட்்டம் 
்ேற்சகாள்ளபபட்்டது.

பதது உபான் ெட்்டேன்்ற உறுபபினராக குே்ரென் ஆறுமுகம் 
பதவிப பிரோணம் எடுததுக் சகாண்்டார.

ெட்்டேன்்ற உறுபபினர குே்ரென் கண்பாரலெயற்்ற 
திரு.ஹரி்செந்திரனுக்குப சபாருளுதவி ெழங்கி உதவினார. 
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槟岛南部填海计划开工
了！

历经近10年克服法律障
碍、复杂技术问题以及与
与民众咨询互动后，槟岛
南部填海计划终于展开，
振兴人心。

槟州首席部长曹观友是
在其脸书专页发布图片及
视频如是宣布。

他表示，填海计划将提
供土地打造尖端绿色科技
园区，并为高价值投资铺
路，且将创造就业机会，
为 槟 城 打 造 更 光 明 的 未
来。

曹观友在之前记者会上
曾说，A岛被命名为“矽谷
岛”（Silicon Island），面
积为2300英亩主要发展成
绿色科技园（Green Tech 
Park），将会配备研发、
数码科技、电子贸易及业
务流程外包等设施，其地
理位置具有策略性，即与
峇六拜自由工业区、槟城
国 际 机 场 及 槟 城 二 桥 毗
邻。

一旦绿色科技园工程完
成后，预计可在2027年创
造首批就业机会。

绿色科技园区完成后，
紧接着将建设商业区、公
共 设 施 、 绿 肺 、 海 滨 公
园、脚车道等等，逐步依
据阶段进行。

首 长 也 说 ， 该 岛 的 海
滨区也会建设一座商业中
心“岛屿之心”（(Heart of 
the Island)），并通过特
殊运河网络连接， 这将
成为州内的另一个旅游景
点。

“这是州政府过去数年
来的努力，且该计划符合
了国家法令及条规来规划
的发展计划，将州内的经
济推向更高峰。”

为槟城更美好的未来铺路

矽谷岛填海工程启动

矽谷岛让人充满期待。

矽谷岛计划将提供土地打造尖端绿色科技园。矽谷岛填海工程启动,引领槟城发展迈向新里程碑。
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槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 指 出 ， 
2 0 2 4 年 制 度 化 拨 款 开 放 让 学 校 申 请
装 置 智 能 一 体 机 、 购 买 电 脑 、 提 升
电 脑 室 ， 并 继 续 准 许 设 立 创 客 室 ，
促进创新教育。

他 说 ， 鉴 于 时 代 科 技 化 趋 势 ， 华
校 及 教 会 学 校 事 务 协 调 委 员 会 会 议
早 前 做 出 了 这 项 重 要 决 定 ， 以 满 足
教育需求。

“ 此 外 ， 会 议 决 定 有 条 件 允 许 学
校 建 设 多 用 途 礼 堂 ， 以 满 足 学 生 教
育 需 求 ， 适 应 不 断 变 化 的 教 育 环
境。”

他 表 示 ， 这 反 映 了 委 员 会 对 教 育
质 量 和 科 技 发 展 的 关 注 ， 旨 在 帮 助
学校更好地应对未来挑战。

他 是 在 出 席 共 和 学 校 百 年 校 庆 晚
宴致词时，这么指出。

共和学校历经挑战与变革
他 说 ， 共 和 学 校 走 过 百 年 ， 历 经

挑 战 与 变 革 ， 着 实 不 易 。 从 最 初 简
陋 的 亚 答 屋 到 今 天 现 代 化 的 四 座 大
楼 ， 这 是 一 座 学 校 的 壮 大 ， 也 是 一
座城市的繁荣。

“ 时 代 科 技 化 ， 校 园 已 从 黑 板 与

粉 笔 转 向 智 能 一 体 机 ， 改 善 学 习 环
境和提高教学效率。”

“ 这 代 表 了 教 育 领 域 的 巨 大 进
步 ， 也 展 现 了 共 和 学 校 在 教 育 创 新
方 面 的 不 懈 努 力 ， 得 益 于 师 生 的 智
慧和三大机构的合作。”

至今拨款逾66万作发展经费
他 强 调 ， 槟 州 政 府 一 直 重 视 华 文

教 育 的 发 展 ， 从 2 0 0 9 年 至 今 已 拨 出
6 6 万 5 0 0 0 令 吉 给 共 和 小 学 ， 让 共 和
小 学 的 师 生 们 都 可 以 在 更 完 善 的 环
境下教学及学习。

“虽然不能全额承担学校所有的发
展 经 费 ， 但 是 ， 至 少 减 轻 董 事 会 的
负担。”

“我们看到了共和学校为槟州培养
了 无 数 优 秀 的 人 才 ， 他 们 在 各 个 领
域 都 取 得 了 杰 出 的 成 就 。 正 是 因 为
共 和 学 校 的 不 懈 付 出 ， 槟 州 才 有 了
更 多 的 人 才 储 备 ， 为 我 们 的 未 来 发
展提供了坚实的支柱。”

他 指 出 ， 槟 州 政 府 对 学 校 和 教
育 的 进 步 感 到 欣 慰 。 社 会 、 地 区 、
国 家 乃 至 全 球 的 进 步 需 要 各 领 域 和
全 体 人 民 的 协 同 合 作 和 努 力 ， 以 确
保 每 个 领 域 和 社 会 都 不 会 被 时 代 淘
汰。

“尽管科技的发展可能引发一些担
忧 ， 如 科 技 可 能 主 导 人 类 ， 但 我 们
相 信 发 展 和 进 步 是 不 可 避 免 的 ， 人
类的学习方式也将随之演变。”

当 晚 出 席 者 包 括 ： 大 会 主 席 兼 董
事 会 主 席 拿 督 许 忠 源 、 副 主 席 陈 智
华 、 筹 委 会 主 席 兼 校 友 会 主 席 谢 平
原 、 峇 都 乌 蛮 区 州 议 员 古 玛 乐 山 、
槟州华教督学 涂健溪、家教协会主
席 陈荣坚、共和学校校长林伟伦、
以及共和学校三大机构成员。

开放让学校申请科技装置
首长: 促进创新教育满足需求

共和学校庆祝百年校庆，右三起为谢平原、陈智华、许忠源、曹观友、古玛
乐山及陈荣坚。

槟州首席部长曹观友表示，今年
迈入95周年的协和学校，从最初的平
民私塾到如今获得政府津贴的地位，
这一路走来充满坎坷与辛劳。该校亦
未曾忘记其使命，重视华文教育和积
极培养下一代，为国家和人民贡献更
多。

他说，协和学校之所以能够稳健迈
入95周年，除了董事会、家教协会以
及校友会长期以来的不懈付出外，还
要归功于学校领导层的明智决策以及
全体教职员工的密切合作，这是大家
共同努力的成果。

他 指 出 ， 协 和 中 小 学 在 今 年 4 月
初，已经启动了一系列的庆典活动，
其中包括两项募捐活动于7月初成功
举行。

“两所学校的师生齐心协力，在一
个月的时间内通力合作，共筹得约
30万令吉，这是协和人的骄傲和光
荣。”

他是在出席协和学校95周年庆典感
恩晚宴时，如是指出。

他表示，为了纪念协和学校的95周
年，学校特别设定了一个100万令吉
的筹款目标，以支持未来五年的发展
计划。目前已经成功达到也超越了原
有的筹款目标。

他冀望协和在未来，能够得到更多
热心华教支持者的慷慨捐助，让协和
三校在未来五年能够继续为社会文明
作出更多贡献。

设华协会跟进每所学校需求
他说，槟州政府一向非常注重教

育领域，并特别设立槟州政府华校
及教会学校事务协调委员会，以协
调并跟进每一个学校的需求。

“除了拨款提升学校设施，兴建学
校，槟州政府更希望，每一个孩子
都获得教育机会。”

他指出，虽然槟州已是发展州，
但仍有一些特俗情况导致一小部分
的孩子未有机会上学。

“ 这 是 我 们 迫 切 关 注 的 问 题 ， 事
实上槟州政府一直也在处理这些个
案。我们将与时并进去增强每一个
政策，以确保每个小孩都获得平等
的教育机会。”

“当然，如果学校及热爱教育的善
心人士一同给予支持，相信这问题
会逐渐消失，同时槟州的教育会也
有更好的发展。”

王锦发：感谢为校筹逾170万
协和学校董事会主席兼筹委会主

席丹斯里王锦发表示，协和学校每
5 年 才 筹 款 一 次 的 学 校 发 展 基 金 ，
今 年 在 家 协 和 校 友 会 的 努 力 及 协
助下，获得各界的支持及超越了目
标，共筹得了170万8512令吉85仙。

他 说 ， 该 校 会 好 好 利 用 这 笔 善
款，致力提升校内的硬体设备，为
学生谋福利，确保学生在理想环境
中学习和成长。同时，为学生创造

更好的教育机会。

林慧英：早前拨款支持学校发展
教 育 部 副 教 育 部 长 林 慧 英 指

出，95周年对一所学校来说，代表
了几代人对教育事业的不懈奋斗，
以及数以万计的学生在此获得良好
教育。

她说，她较早前拨款了8万5000令
吉予协和小学，协助他们增添电脑
设备，支持学校教育发展，让学生
们更好的适应信息化社会的要求。

仪式上，中国驻槟总领馆及峇央
峇 鲁 区 国 会 议 员 沈 志 勤 ， 各 捐 献 1
万令吉予协和学校。同时也进行支
票移交仪式、剪彩仪式、颁发教师
年度服务奖、共切喜糕仪式。

当 晚 出 席 者 包 括 ： 中 国 驻 槟
总 领 馆 副 总 领 事 丁 巧 、 峇 央 峇 鲁
区 国 会 议 员 沈 志 勤 、 协 和 校 友 会
会 长 杨 雅 发 、 协 和 中 学 家 协 主 席
陈 家 扬 、 协 和 小 学 家 协 主 席 吕 稙
平 、 协 和 学 校 董 事 会 总 务 兼 筹 委
会总务方森源。

协和学校迈入95周年庆 
首长: 为国家人民贡献良多

协和学校迈入95周年，成功筹获逾170万令吉学校发展基金。槟首长曹观友见
证移交仪式。
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槟 城 人 热 烈 欢 庆 中 秋
节，槟州华人大会堂“兔
给乐，秋一下”(Together, 
Chill一下）与《中秋一起
HIGH》丹绒区中秋晚会
同一个晚上举行，吸引众
多民众体验文化、拍照打
卡及享用美食，度过温馨
又开心的夜晚。

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友
说，槟州华人大会堂每年
都以独特的方式庆祝中秋
节，不仅传承了传统，还
融入了现代元素，吸引了
广大民众共同感受传统节
日的魅力。

“除了华裔同胞，友族
同胞和外国游客也很喜欢
一同前来参与，为庆祝活
动增添了多样性和国际化
的元素。”

《中秋一起HIGH》丹绒区中秋晚
会则是由甘榜哥南乡村社区管理理
事会主办，丹绒国会选区服务中心、
巴当哥打区服务中心、光大区服务中
心、彭加兰哥打区服务中心、光大区
妇女及家庭发展 委
员 会 ， 以 及 槟
岛市议员协
办。

首长表示，巩固软硬体实力,打造全
面发展的槟州是他未来5年的目标和心
愿。当然,这不能单靠州政府的力量,还
需要乡委会、民间组织、非政府团体, 
以及全槟人民一同建造,让槟州未来的
每一天都可以像这个晚上一样喜悦、
和谐与团结。就像“城里的月光”歌词

最后一句–“让幸福撒满整个夜晚”
。我们希望,未来大家一起让幸福

撒满整个丹绒、槟城与
马来西亚。”

中秋节庆典呈多样性国际化

首长愿幸福撒满整个槟城

曹观友在槟华堂中秋晚会与嘉宾及学生开心大合照。

友族同胞参与中秋晚会，促进文化交流。

外国游客
兴奋拍照
打卡。

公民总校获得巨型灯笼装饰比赛冠军。

曹观友（左3）获赠中秋节快乐横幅，左起：王宇航及郑来兴。右
起： 柯棅耀、拉詹德兰与林伟伦。

来来来，动动脑筋猜灯谜。

报导陈健敏/冯芷芸
摄影罗孙庭
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浮罗布隆垃圾场早前发生火灾，造成严重损失。

承诺5年内还槟民
方美铼关注 2 土埋场管理 

报导冯芷芸
摄影Alissla Thian

槟州地方政府委员会主席
方美铼强调，在其任期的5
年内，完成浮罗布隆（Pulau 
Burung）以及日落洞土埋场
管理与规划，还槟民一个“干
净槟城”，成为其任期代表
作。

“ 布 隆 岛 就 在 我 的 选 区
内，早前该土埋场发生火灾
后 ， 所 带 来 的 后 果 非 常 严
重，除了造成环境污染，也
令住在该区居民困扰，因此
这是我上任后首要关注，以
及 必 须 要 解 决 的 课 题 之
一。”

他 接 受 《 珍 珠 快
讯 》 访 问 时 说 ， 槟
城 两 大 垃 圾 土 埋
场，必须获得妥善
和有效的管理和运
作 ， 包 括 委 任 一
个 有 财 力 、 系 统
和 效 率 ， 以 及 有
技术的承包商，来
进行管理和运营。

“若槟城两大垃圾
土埋场管理失败，槟
城的环保和清洁城市
地位将会倒退，同时也
将对国家、人民及环境造
成具有危害性的影响，因此
州政府绝不能让火灾事件重
演。”

他续说，会设浮罗布隆土
埋场管理规划为任期第一要
务，是因为受到去年土埋场
大火事件影响所致。当时，
消拯局在各单位配合下，耗
费整20天才完成灌救，险些
酿成严重环境灾害。

“我作为在地州议员，当
时也参与救灾讨论和事发协
助工作，发现土埋场前任承
包商缺乏管理技术，必须重
新规划。”

他 强 调 ， 浮 罗 布 隆 作 为
全槟惟一和占地面积大土埋
场，要延长其使用寿命就必
须引进新垃圾处理技术，同
时分短、中和长期规划，以
在最后为槟打造一座符合环
境部要求的现代化土埋场。

目前，浮罗布隆垃圾土埋
场暂由威省市政厅接管（去
年8月1日起），直到具备相
关科技技术和设备的公司受
委接管，方美铼表示，州政
府很快就会为此招标，寻找
新业者管理垃圾土埋场。

曾任市议员熟悉政府运作
询及地方政府部运作系统

繁杂，涉及事务包罗万象，
是否面临挑战，对此，他坦

言，本身从2013年开始担任
市议员，2017年起升任为威
省市政局的党鞭，在这期间
学 习 和 熟 悉 了 不 少 有 关 于
政府机关的运作，并游刃有
余。

“这几年来协助居民解决
了 不 少 民 生 问 题 ， 诸 如 卫
生 、 基 本 设 备 、 环 境 保 护
等，而前任市长拿督麦慕娜 
亦是我的‘师父’，我也从她
哪里学习不少经验，因此对
于地方政府这一块，我是有 

兴 趣 也 是 乐 于 继 续
学习的领域。”

方美铼透露，自己
在 州 选 获 得 党 的 委 任

上阵爪夷区的州选，已
经 是 非 常 满 足 和 感 恩 ，

而 这 已 经 是 代 表 了 过 去 5 年
他 在 选 区 的 付 出 和 表 现 获
得 了 认 可 ， 而 如 今 未 料 想
到，会被任命为“行政议员”
， 责 任 更 加 重 大 ， 必 须 倾
尽 全 力 做 好 本 分 ， 为 民 服

务。
“ 我 从 未 想 过 被 委 任 为 行

政 议 员 ， 一 接 到 消 息 的 时
候 第 一 时 间 不 是 高 兴 ， 而
是“ OMG!”般的惊讶，因为
我 必 须 开 始 思 考 要 如 何 带
领 槟 州 政 府 ， 而 我 也 愿 意
接受这个委任和挑战。”

未来拟设市议员KPI
市 议 员 出 身 的 他 ， 也

希 望 在 其 任 期 内 ， 能 设 定

槟 、 威 市 议 员 “ 表 现 关 键 绩
效 指 标 ” （ K P I ） ， 要 市 议
员 重 新 走 到 人 民 眼 前 ， 打
造新活力地方政府。

“ 我 希 望 地 方 政 府 部 的 所
有 官 员 和 员 工 们 ， 都 能 秉
持 这 ‘ 廉 正 ” （ I n t e g r i t y ）
态 度 和 价 值 观 ， 因 为 只 有
这 样 才 能 把 各 个 大 小 事 务
都 做 好 ， 让 槟 城 能 够 持 续
的 朝 向 先 进 城 市 的 目 标 迈
进。”

方美铼要在5年任期内，完成

浮罗布隆及日落洞土埋场管

理与规划。

方美铼（左3）早前与首长曹观友（右）一同巡视浮罗布隆火灾情况。

干净槟城
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报导翁懿娴
摄影Darwina Mohd Daud 图说：

3499 3548 25042

槟州首席部长曹观友说，
槟州华人大会堂一直以来都
是社区的重要支柱，为华社
提供团结的平台，并对槟华
堂的贡献表示由衷赞扬。

“148年来，槟华堂一直致力
于促进文化传承、社区服务
以及教育发展。这些努力不
仅丰富了我们的文化遗产，
还 加 强 了 我 们 社 区 的 凝 聚
力。”

他是在出席槟州华人大会
堂148周年堂庆、青年团42周
年及妇女组38周年纪念联欢
宴会上致词时说。

他说，槟州政府与槟华堂
一直保持着紧密的联系与合
作，共同推动槟州的全方位
发展。

同时，槟州政府也致力于
支持各种文化和社区组织，
因为州政府深知，只有在团
结的基础上，才能实现长远
的繁荣和发展。

他强调，这种良好的关系
不仅有利于槟城的发展，也
对华社团结产生了积极的影
响。

“团结是我们最大的财富，
它 让 我 们 能 够 共 同 克 服 挑
战，实现更大的成就。州政
府 深 信 ， 只 有 在 共 同 努 力
下，我们才能够为我们的下
一代创造更美好的未来。”

感谢华堂的支持与鼓励
另 外 ， 曹 观 友 透 露 ， 本

身在华堂参与宴席已有30多
年 ， 一 开 始 是 从 最 角 落 边
的位置，坐到如今主桌的主
位，然而，这一切并不是他
所计划的，而是“顺其自然”，
更是“得民心者，得天下”，这
也是他与槟华堂的渊源。

“感谢槟华堂在大选期间给
予我的支持和鼓励的声音，
让我度过政治生涯中的其中
一个大挑战。”

他也赞扬槟华堂秉持着“关
心政治，超越政党”的原则，
明白支持他作为首长，并不
等于参与政党，更是让华社
人 民 了 解 他 们 有 选 择 的 权
利。

“若要配合全国大选举办来
届大选的话，本届州议会的
任期可能只有4年3个月，我
们会珍惜所拥有的机会来领
导和发展槟州，续推动槟州
经济和工业发展。”

陈坤海：华堂明年3月展
开装修

槟州华人大会堂主席主席
丹斯里陈坤海说，目前槟华
堂大厦筹款目标目前尚欠30
万令吉，并呼吁华社为大厦

维修筹款，确保能继续为社
区服务。

他说，槟华堂见证了无数
个世代并在经历40多年岁月
冲洗后后，内外设施残旧不
堪，因此必须采取行动确保
设施获得更新，迎合现代需
求，也维持良好形象。

“槟华堂不仅是社区中心，
也是迎接国内外宾客的重要
地标之一，因此华堂形象非
常重要，代表着国家和槟州
多元文化特色。”

他也透露，华堂礼堂将于
明年3月起暂停出租，以展开
装修工作、这是一个重要的
里程碑。

吴添泉促珍惜华裔首长
华 总 会 长 丹 斯 里 吴 添 泉

说，目前全马只有槟城拥有
华裔首席部长，因此必须珍
惜现在所拥有的一切。

“当初丹斯里致电要求挺曹
观友继任首席部长，我也告
诉他敢敢的支持，因此希望
在曹观友的领导下，能够带
领我们迈向更进步的马来西
亚和槟城。”

他希望，在团结政府的领
导之下，必须真真实实的团
结，包括华社和政治人物，

把经济和发展做好。
与会者包括中国驻槟城总

领事周游斌、泰国驻槟城总
领事拉斯查达、教育部副部
长林慧英、槟州行政议员林
秀琴与魏子森、槟华堂会务
顾问丹斯里林玉唐、拿督斯
里许廷炎与署理主席拿督黄
天隆等人。

为华社提供团结平台 
首长：槟华堂加强社区凝聚力

槟华堂礼堂装修后，将华丽转身。

槟华堂堂庆晚宴。前排左起为王益辉、王宇航、黄天隆、林子辉、林玉唐、林慧英、陈坤海、曹观友、周游斌、吴添泉、黄保俊、拉斯查达及叶福鏻。

槟华堂明年3月展开装修，图为大厦外观概念图。
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峇 迪 航 空 新 增 槟 城 直 飞
中国桂林航线，槟州旅游及
创意经济事务委员会主席黄
汉伟表示，中国是我国重要
的旅游市场，此直飞航线的
开通，将促进两国之间的往
来。

他说，槟州目前共有两个
直飞中国的航班，即飞往广
州及桂林，以及9月28日恢复
的直飞厦门航线。

他是于日前到槟城国际机
场，迎接来自中国桂林的75
名 乘 客 后 ， 向 媒 体
如 是指出。

“ 槟 城 与 中 国 桂 林 都 拥 有
联合国教科文组织的认可荣
誉。槟城乔治市是世界文化
遗产城，升旗山则是生物圈
保护区；中国桂林山水及灵
渠则被誉为世界自然遗产，
及世界灌溉工程遗产。”

他 说 ， 早 前 到 上 海 出 席
1TB China旅游交易展，与
各相关旅游业者进行交流，
包括与航空公司、当地政府
机构探讨，以开通更多直飞
航线，把更多的游客带来槟
城。

槟州第二副首长佳日星强调，要
实现槟城2030愿景精明州目标，来自
企业界的科学与科技支援，是不可或
缺的元素。

他 举 例 ， 摩 托 罗 拉 的 最 前 沿 科
技，可以协助州政府精明化管理城
市，让城市更加先进与安全，如果缺
少了这些企业的加入，槟州将难以落
实这项愿景。

“我们可以规划这座城市未来的发
展，不过这需要所有人的参与，而企
业在这方面更扮演重要角色，来确保
槟州的重家庭、拥绿地、精明州、耀
全国目标，能够实现 。”

他是于日前造访位于槟州的马来
西亚摩托罗拉解决方案公司时，这么
指出。在场者包括该公司槟城董事经
理索罗蒙。

他也欣慰槟州近年来工业领域发展
迅速，如今更已是国际企业投资选择
之一，在国际市场上占有一席之地。

他承诺，槟州政府将继续打造利
商环境和完善工业系统，全面加强
州内工业领域的竞争力，进而吸引更
多投资者进驻槟州，推动槟州整体发
展。

他也说，随着州内工业发展迅速，
工业土地的缺少，也成为了限制槟州
进一步拓展其工业影响力的主要原因
之一，所以解决这项问题也成了目前
最优先考虑的事项。

“槟城矽谷岛计划，就是州政府致
力于解决工业土地日渐紧缺所落实
的计划，有关人造岛屿未来主要将
做为工业用途，让更多投资者进驻槟
州。”

企业界科学科技支援不可缺 
佳日星：助精明化管理槟州

佳日星（中）认为，企业界的科学与科技支援，有助实现槟城2030愿景。

新增槟直飞桂林航线
黄汉伟：促进两国之间往来

众人对峇迪航空新增槟城直飞中国桂林航线，竖起拇指赞好。

将开通多哈及杜拜直飞
较 后 ， 黄 汉 伟 在 其 官 方 脸

书专页宣布指，将在今年10月
29日开通多哈直飞航线，以及
2024年2月10日，开通杜拜直飞
航线。

周游斌：大马旅客免签证
逗留桂林6天

中 国 驻 槟 总 领 事 周 游 斌 表
示，来自马来西亚的旅客，可
免签证入境逗留中国桂林6天。

“ 如 果 旅 客 认 为 逗 留 天 数 不
够，则可通过旅游公司，在中
国当地提出签证申请，到中国

其他城市观光旅游。”
他说，桂林不仅山水美，更

拥有浓厚的文化底蕴，以山歌
闻名遐迩的刘三姐正是来自桂
林。

他提及，今年的中国旅游业
取得强劲反弹，根据中国民航
局最新数据显示，截至今年8月
杪，中国国际航空客运规模，
已恢复至新冠疫情前约90%的
水平。

当天出席者包括：槟州环球
旅游机构首席执行员黄茁源、
马来西亚华人旅游业公会荣誉
会长及顾问拿督陈三顺。

黄汉伟等人迎接来自中国桂林的75名乘客。
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威省市政厅将与马来西亚理科大学展开合作，通过研老
鼠及究乌鸦生态习性，以及数个相应步骤，来控制州内老
鼠与乌鸦种群。

威省市长拿督阿兹哈及理大院长阿斯兰博士，日前在威
省市政厅签署谅解备忘录，以通过更科学的方式，减少州
内的老鼠与乌鸦数量，打造健康生活环境。

据阿兹哈指出，两者将在今后展开研究，这两个被列
为有破坏性动物的生态习性，并通过研究成果制定有效方
案，来控制有关种群的繁衍，达到生态平衡效果。

“这项合作也包括与地方上的社区加强合作，提高民众
在相关方面的醒觉意识，让上述控制老鼠及乌鸦数量的计
划，得到更好的执行。”

“市政厅一直以来都在寻找更好的方案，来控制这些鼠与
乌鸦所造成的问题，确保威省能够免于受到这些动物的侵
扰。”

此外，市政厅也将推行“2023-2030防范及控制乌鸦侵扰行
动计划”(PETEGAK-MBSP)，以解决日益严重的威省鸦患。

另外，阿兹哈也颁发奖项予在灭鸦行动比赛中，射杀最
多乌鸦的黄文杰及韩丹伊斯麦。

据知，截至今年8月份，灭鸦队已在5个灭鸦行动中，成
功射杀共1万7118只乌鸦，以达到控制有关种群的目的。

配合916马来西亚日及国庆日，槟城
新世界美食城悬挂1万2075面各州州旗
及国旗，并获马来西亚纪录大全的认
证，创下全马展示最多州旗的纪录，
为槟争光。

槟州首席部长曹观友说，这些旗帜
不仅仅是一堆布料，更代表了槟城人
民的团结和对国家的无限热爱。

“我们以创意的方式展现了爱国精
神，共同守护国家的和谐与发展，为
我们的国家构筑了美好愿景。”

他是在出席新世界美食城马来西亚
纪录大全证书颁发典礼上致词时说。

他 强 调 ， 这 不 仅 仅 是 一 项 纪 录 ，
更 是 槟 城 的 骄 傲 ， 为 我 们 的 州 属 争
光，Penang Boleh！

他赞扬新世界美食城的管理层和全
体员工，以创意和美食为媒介，为槟

州的旅游业发展作出贡献，并创造更
多辉煌的成就。

“我在此也鼓励槟城人民以新世界美
食城的创意布置为榜样，继续创造更
多马来西亚纪录，为槟城带来更多荣
耀，并将槟城塑造为必打卡的胜地。”

会上，马来西亚记录大全总营运长
黄枫伟颁发证书给予新世界美食城集
团首席营运长方龙兴，并由曹观友见
证。

大会也准备了精彩的三大民族歌舞
表演，吸引了许多民众的围观打卡和
喝彩。

另外，新世界美食集团财务长许文
源也移交1万令吉基金予陈亚枝教育基
金创办人兼大山脚埠众盂兰胜会理事
会主席拿督斯里彭荣钦，为教育贡献
一份力量。

方美铼：推广槟美食有贡献
槟州地方政府及城乡规划行政议员

方美铼说，新世界美食城的用心经营
和管理，在推广槟城美食方面做出了
巨大贡献，让槟城“美食天堂”的雅号
继续在国际上打得响亮。

“ 今 日 看 到 玲 琅 满 目 的 州 旗 和 国
旗，是新世界美食城团队的用心，宣
扬爱国情操之余，也让到访者对这壮
观景象感到惊叹。”

他也赞扬新世界美食城管理得相当
有系统，推广美食之余，也推动社区
活动，值得槟岛和威省市政厅学习。

方龙兴：属槟城人荣耀
新 世 界 美 食 城 集 团 首 席 营 运 长 方

龙兴说，新世界美食城能够被列入大
马纪录大全，是全槟城人的荣耀和骄
傲，这也是因为槟城人在社交网络与
传媒的重点关注报导，让新世界旗海
飘扬，爱国之情满溢。

“我要感谢所有新世界的顾客、商
业伙伴，媒体界友好的鼎力支持及协
助 ， 同 时 。 也 感 谢 所 有 员 工 的 辛 勤
付 出 ， 在 短 期 内 完 成 此 辉 煌 纪 录 项
目。”

与会者包括槟州立法议会议长高级
拿督刘子健、首长政治秘书刘敬亿、
槟岛市议员林伟伦律师、陈亚枝教育
基金创办人兼大山脚埠众盂兰胜会理
事会主席拿督斯里彭荣钦，以及新世
界美食城集团主席郑文吉等人。

新世界挂逾万州旗破大马纪录 
首长：代表槟民团结热爱国家

阿兹哈（中）颁发奖项予射杀最多乌鸦的黄文杰（左6）及韩丹伊斯麦（右6）。

威省市厅与理大合作研究 
阿兹哈：寻灭鼠鸦最佳方案

槟首长曹观友等人见证槟城新世界美食城，获马来西亚纪录大全的认证。

新世界美食城内悬挂1万2075面各州州旗和国旗。
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槟 城 知 名 潮 艺 馆 团 的 贡
献 与 付 出 ， 受 到 槟 州 政 府
认 可 ， 获 得 槟 城 文 化 与 艺
术 部 颁 发 “ 非 政 府 组 织 艺 术
支持奖”（Pendukung Seni 
N G O ) , 并 获 得 1 0 0 0 令 吉 奖
金。

潮 州 戏 曲 家 族 的 第 四 代
传人，也是槟城潮艺馆馆主
的吴慧玲接受《珍珠快讯》
采访时表示，作为第四代潮
州戏曲表演者，获得该局颁
发的奖项感到非常感激及荣
幸。

她 说 ， 本 身 在 两 个 月 前
收 到 了 槟 城 文 化 艺 术 局 的
邀请参加是项比赛，而母亲
杜爱花也提交了她的参赛作
品，分别参加了“杰出人物”
（Tokoh） 类别的比赛。

“ 然 而 ， 她 没 能 成 功 ， 但
我很自豪我成功获得奖项，
这份殊荣也应该和母亲及团
员一起分享。”

她说，这是她自2014年领
导槟城潮州木偶剧团以来，

获 得 的 第 一 个 州 级 认 可 奖
项 ， 对 获 得 的 奖 项 感 到 非
常 感 慨 ， 而 这 份 认 可 当 然
也 离 不 开 所 以 戏 班 成 员 的
努力与付出。

“我希望成功获取的这个
奖 项 ， 能 够 激 发 更 多 年 轻
一 代 的 兴 趣 ， 进 一 步 发 扬
潮州木偶戏。”

吴 慧 玲 ： 续 传 播 传 统
艺术之美

从 小 跟 随 母 亲 的 脚 步
在 潮 州 戏 剧 团 长 大 的 她 表
示 ， 自 己 获 得 了 更 多 动
力 ， 并 期 望 未 来 能 够 取 得
更 多 的 成 功 与 成 就 ， 同
时，她也希望有朝一日能够
参加全国性的比赛，以促进
潮州木偶戏的艺术传承。

“ 潮 州 木 偶 戏 文 化 表 演 和
传统艺术必须得到更广泛推
广。”

询问及打算如何使用1000
令吉的奖金，她表示必须请
戏班成员吃一顿饭。而在取

得这项成就后，她也计划将
槟城潮州木偶剧团院转型为
一个学习和培训协会。

“ 目 前 ， 我 每 周 共 提 供 三
堂 课 程 ， 共 有 5 0 多 名 学 生
参加。最年长的学生已经74
岁，而最年幼的仅有七岁。”

她 希 望 培 养 他 们 对 这 门
传统艺术的兴趣，并传授知

识，让他们可以在这里学习
本地的优良文化传统，而不
是去到国外学习。

最后，吴慧玲也再次感谢
父母和家人、师傅、朋友和
学生们，因为没有他们，她
本身就不可能在这个旅程上
取得如此成功。

“ 你 们 所 有 人 对 我 来 说

非 常 重 要 ， 无 论 有 多 么 困
难，你们都给予我巨大的支
持。”

她强调，无论接下来潮州
木偶戏的旅程多么艰辛和漫
长，她都将继续致力于这项
艺术工作，并坚定不移的向
前行，继续传播传统艺术之
美。

林秀琴：欢庆马日两地情谊
夜来祭盛会热闹引爆

万众期待的“2023年夜来祭盛
会”（2023 Penang Yosakoi）在
卡巴星道引爆，吸引各族民众
参与其盛，场面热闹万分。

双溪槟榔区州议员林秀琴在
开幕仪式上致词指出，继去年
首次移师卡巴星道举办槟州夜
来祭盛会，获得不俗反响，今

年回归此地举行。
“今年夜来祭盛会的活动精

彩纷呈，有来自6州3国带来的
约33个精湛演出，可说是一场
融合马来西亚及日本文化的活
动，共同欢庆马日两地情谊。”

她 续 说 ， 槟 城 是 一 个 多 元
文化之地，然而其独特之处不

仅在于文化，也包括经济、工
业、社会发展、促进环境保护
和社会方面的表现。

当天的夜来祭盛会，除了精
彩的日本舞踊表演以外，还有
夜来祭舞旗、游行等活动，使
卡巴星道日式风情阵阵，吸引
近万人次共襄盛举。

民众及游客纷至沓来，有者
更是盛装打扮，以动漫造型或
日式服装到来观赏表演，驻足
在美食及文化摊格前，形成一
道美丽的风景线。

今年夜来祭游行队伍有26
队，共有逾900人 参
与 呈 现 表 演 ，

分别来自本地团体丶学校及企
业界，其中一队还是远道而来
的新加坡队伍。

出席者尚有槟州第二副首长
佳日星、日本驻槟总领事川口
伊靖、粉红木槿俱乐部主席山
崎英美、槟岛市长拿督拉詹德
兰等。 

荣获非政府组织艺术支持奖
槟潮艺馆贡献受认可

吴慧玲希望此奖项
可激发更多年轻一
代参与发扬潮州

木偶戏。

佳日星（右3）为
夜来祭盛会主持击
鼓 开 幕 。 左 起 ：
山 崎 英 美 、 林 秀
琴，右起： 拉詹
德兰、川口伊靖。

各族民众热烈参与夜来祭盛会，场面热闹。
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槟州政府透过西南县县署和土地局，耗
资14万3073令吉在峇央峇鲁双威杜纳斯花园
（Taman Sunway Tunas）展开篮球场提升工
程，造福社区。

槟州青年、体育及卫生委员会主席魏子森
指出，是项工程4月10日动工，为期12周，于
6月30日竣工，为当地民众建设更舒适和安全
运动环境。

他 说 ， 篮 球 场 是 依 据 国 际 篮 球 联 合 会
（FIBA）标准尺寸进行提升，工程涉及4个
主要范畴，即提升篮球场地板、跑道、安装
电线和灯具、篮筐杆。

他希望新设施有助为社区居民提供健康的
消遣方式和集体活动健身场所，并激发青年
在体育领域的参与度及兴趣，日后也可成为
篮球比赛场地。

他出席开幕仪式时说，此项工程是在前行
政议员任职期间开展，因此对此表示感谢。

“来日进行任何运动设施建设和提升工程
之前，我们会尽量采取跟当地社区和居民对
话的措施，以确保运动设施能迎合需求，物
尽其用。”

法米再诺：关注社区需求
班台惹雅区州议员法米再诺则说，运动

有助于团结各族，槟州政府也非常关注社区
居民及青年的需求，积极推动运动方面的发
展。

出席者有槟岛市议员罗芝雅、西南县副
县长罗斯里、丁雅乌达拉路乡管会主席郑锦
泉、委员赵振祥、槟篮总西南县会长涂綵
甡、副会长黄志强。

冀完善本土足坛生态系统 
周锦炎：让槟球队重回巅峰
报导黄国伟
摄影Vekenesvaran Magandran

槟州足球俱乐部总经理周锦炎冀能完善
本土足坛生态系统，让槟州足球队能够永
续经营，重回球坛巅峰。

他说，每项运动都必须要有一个良好
的生态环境，以便能够无后顾之忧发展前
进，而足球运动也不例外。

“就如槟州足球队，目前我们仅依靠来
自槟州政府每年的资助是不足够的，尤其
是目前球队私营化之后，未来必需自给自
足。”

他在接受《珍珠快讯》访问时表示，球
队发展并非个人或一小撮团体的任务，反
之必须来自社会各阶层的参与，再层层递
进推动整体发展。

他举例，能影响球队表现的不仅是球
员，场下的球迷、球队的运营和气氛等，
都是球队能否继续前进的重要指标。

在谈及我国球坛的整体趋势时，他认
为，我国目前仍未拥有一个完善的系统，
来更好的发展这项国际性的运动。

“以亚洲来说，日本是一个可以借鉴的国
家，他们的球队有完善的机制，并得到民
间和企业的全力支持，是以能够在世界主
流球队中占有一席之地。”

因此，他希望在他任期内，能够为槟州

球坛带来改变，以冀未来槟州足球队能够
发挥其潜力，重回国内球坛强旅之列。

他也希望能够发掘更多本土球员，让球
队更具代表性之余，也展现出本土球坛的
韧性，并为槟州争光。

加强表现提高赛事排名
槟州足球队必须加强表现，以提高马超

联赛排名。
周氏是在受询及槟州足球队目前表现时

坦承，槟队在马来西亚超级联赛赛季中表
现不尽人意，必须奋起直追。

“我对槟城足球俱乐部能够成功充满信
心，我希望他们对待每场比赛都像是决赛
一样，如果他们成功，大部分球员将会在
下个赛季继续留队。”

槟体育旅游潜在市场大
除了以推广足球运动，让全槟民以州内

足球运动为荣外，周锦炎也希望随着球队
运动能够协助推广州内的体育旅游。

他认为，体育旅游是很大的潜在市场，
尤其能够吸引更多外州人士，前来槟州观
赏足球赛事之余，也前来旅游观光。

“体育盛事能够刺激国内旅游，如在槟州
举行球赛，球迷们来到这里观赏球赛，也
会顺便驻留旅行，无形中刺激州内的旅游
业发展。”

提升双威杜纳斯花园篮球场 
魏子森：建设安全运动环境

篮球场提升后，日后可举办
比赛。

双威杜纳斯花园篮球场开幕礼，
左起赵振祥、涂彩甡、罗嘉雅、
法米再诺、魏子森、郑锦泉、罗
斯里及黄志强。

周锦炎希望在
任期内能够为
槟州球坛带来
改变。

槟城队需要在
马超联赛须奋
起直追。
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植物园胡姬花屋料年内开放 

报导翁懿娴
摄影受访者提供

一场新冠肺炎疫情毫无预警的侵
袭，让原本仅走实体经营模式的海鲜
干料家族生意，面对了严峻的挑战和
考验。一对许氏姐妹在零经验之下，
将家族生意转型至电子商务模式，成
功闯出一片天。

即便如今人们的生活已回到正轨，
网络企业间的竞争力也很大，许多在
行管令期间涌入网络平台的企业，有
的已纷纷“下车”，但也有的企业，如
许氏姐妹经营的“The Fisherman”海鲜
干料网店，仍然屹立不倒。

海鲜干料网络商店“The Fisherman”
负责人之一许贻婷接受《珍珠快讯》
访问时指出，她从小在渔民家庭长
大，海鲜成为了家里不可或缺的食
物。

“爷爷每天都会出海捕鱼，并将渔
获拿到巴刹售卖，过多的渔获就会由
奶奶制作成咸鱼等干料。”

她说，原本受到1997年金融风暴影
响，而遭到雇主减薪的父母，为了养
家活口，就开始把奶奶制作的海鲜干
料对外售卖，携手把海鲜干料的生意
给建立起来。

她表示，在新冠疫情期间，不间断
的行动管制令，让原本把海鲜干料售
卖到餐馆、商店及顾客的经营方式越
趋局限。

当时仅22岁的许贻婷与尚是学生的
18岁妹妹许贻真，两姐妹见此情况开
始讨论思索，到底有什么办法可以帮
助到父母继续维持这门生意？

“ 讨 论 时 突 然 浮 现 网 上 售 卖 的 想
法，但我们完全没有这方面的经验和
概念，但我们知道必须要尝试。在当
时，电子商务几乎是企业生存的唯一
选择。”

“我们知道这不仅仅是一项暂时的
方案，而是一个机会，为父亲辛苦建
立的企业建立数字平台，让更多槟城
以外的人们，接触到我们的产品。”

她笑言，当时真的没想太多，就全
力以赴的去做，她相信这是一个很好
的学习机会。

她透露，两姐妹前后用了一星期来
筹备设立网络商店，包括为各个产品
拍照、写文案、标价格、写产品说明
等等。

“我们同时也寻找各个网络平台，
并学习使用网络平台上的各个销售工
具。”

教导客户如何烹煮及收藏
她指出，在这个电子商务平台创

业的路上，所幸获得家人百分百的支
持，尤其是父亲更是教导她很多相关
海鲜干料知识。

“单是江鱼仔就有上百种，但很多
人并不知道！而我们就提供了这方面

转型海鲜干料家族生意 
许氏姐妹网络平台闯出佳绩

许氏姐妹贻婷（右1）及
贻真（左2）经营的“The 
Fisherman” ，获得家人
百分百的支持。

许贻婷的爷爷每天都会
出海捕鱼。

许贻婷感激父亲教导了许
多相关海鲜干料的知识。

的专业，让顾客了解之余，也教导他们如
何烹煮，甚至如何收藏或识别。”

她发现，很多顾客在购买海鲜干料后都
不晓得如何烹饪，甚至是使用错误的方法
来烹煮，因此她和妹妹都很耐心的教导顾
客，同时也建议适合的产品给顾客。

她笑言，这些都是靠父母这放面的专
长，一一教她如何为顾客解答疑问，如今
她已可以沉稳应对顾客各种各样的问题。

惊喜销售额增长300%
回想起2021年6月开启网络生意后，许

贻婷难忘数周后得到第一个订单的喜悦
心情，虽然初期每周仅有寥寥可数的订
单，但每个订单对她来说都是动力！

她表示，万事确实起头难，但是慢慢
累积顾客群及顾客评语后，就开始增加
顾客们对她们的网络商店有信心，随即
而来的就是固定的订单量。

她 笑 言 ， 尽 管 与 家 人 都 抱 持 乐 观 态
度，但万万没想到当时的8月8日网上大销
售，起销售额增长了300%，这完全出乎
意料之外。

“当时我还有正职，面对大量的订单，
我和家人只能通宵处理订单及包货。如
今我和妹妹都全职在这网络生意上。”

从错误中学习及成长
贻婷不忘劝勉想要网络创业的人们，

在开始时要选对网络平台，确保有关平
台能够提供友善的选项功能，让顾客容
易搜索到本身的产品，同时也让业者容
易管理自身的网络商店。

“在开始创业前，务必要了解自身的生
意、企业模式及市场需求，包括你的产
品领域的潜能等等。”

她 不 讳 言 ， 创 业 路 上 肯 定 面 对 很 多
的挑战和错误，包括面对损失、技术问
题、邮寄延误、过于竞争的丢价问题等
等。

惟，她表示，这些都是必经之路，无
法避免的，最重要从错误中学习，从挫
折中成长。
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பில்ற – பல ஆணடுக �ோலமோ� �ம்்போங மோனீஸ 
குடியிருப்போ்ளர்�ள் ்தங�ளுகப�ை பசோந்த வீடு பபற 
்வணடும் எை 289ககும் ்மற்படட குடும்பங�ள் �ோத்துக 
ப�ோணடிருககின்றைர். 

அணனமயில, பினற சடடமன்ற உறுப்பிைரும் வீடனமப்பு 
மற்றும் சுற்றுச்சூழலுக�ோை ஆடசிககுழு உறுப்பிைருமோை 
டத்்்தோ� சுந்தரோஜூ, இந்தக கிரோமத்ன்த மறு 
்மம்போடடுத் திடடம் ் மற்ப�ோள்்ள ்தைது உறுதிப்போடனட 
பவளிப்படுத்திைோர். 

"�ம்்போங மோனீஸ குடியிருப்போ்ளர்�ளின் �ைவு 
நைவோககும் பபோருடடு மு்தல �டடமோ�, RAC எைப்படும் 
ரயில்வ பசோத்துனடனம �ோர்ப்ப்ர்னைச் ்சர்ந்த 
ஏழு ்மம்போடடோ்ளர் நிறுவைங�ள் �ம்்போங மோனீஸ 
பகுதிககு வநது அ்தன் நிலப்பகுதினே போர்னவயிடடைர். 
இத்திடடத்தின் பரிநதுனரக�ோைக ்�ோரிகன��ள்   
அக்டோபர் மோ்தத்தில  நினறவுப் பபறும். இந்த வீடனமப்புத் 
திடடத்தில �ம்்போங மோனீஸ குடியிருப்போ்ளர்�ளுககு 
முன்னுரினம வழங�ப்படும்," என்று வீடனமப்பு மற்றும் 
சுற்றுச்சூழல ஆடசிககுழு உறுப்பிைர் டத்்்தோ� 
சுந்தரோஜு பசயதிேோ்ளர் சநதிப்புக கூடடத்தில இவவோறு 
ப்தரிவித்்தோர். 

�ம்்போங மோனீஸ குடியிருப்போ்ளர்�ள் முத்துச் 
பசயதி�ள் நோளி்தழ் நிருபர்�ள் ்மற்ப�ோணட 
்நர்�ோணலின் ்போது, இந்தப் புதிே வீடனமப்புத் திடடம் 
கூடிே வினரவில நினற்வற்ற ்வணடும் எை நம்பிகன� 
ப்தரிவித்்தைர். 

இந்த வோஙகும் சகதிககு உடபடட வீடனமப்புத் 
திடடமோைது அவர்�ளுக�ோைப் புதிே விடிேனலத் 
ப்தோடஙகும் எை எதிர்ப்போர்க�ப்படுகிறது. 

�டந்த 48 ஆணடு�்ளோ� �ம்்போங மோனீஸில வசிககும் 
்�.சோந்தோ்்தவி அவர்�ள், உள்ளூர்வோசி�ளுககு சிறந்த 
சூழனல வழங�ககூடிே மறு ்மம்போடடுத்  திடடத்ன்த 
முழுனமேோ� ஆ்தரிப்ப்தோ�க கூறிைோர். 

எனினும், இத்திடடமிடப்படட ் மம்போடடுத் திடடத்தில 
இஙகு வசிககும் நிரநதிர குடியிருப்போ்ளர்�ளுககு வீடு�ன்ள 
இலவசமோ� வழஙகுவது ்போன்ற சிறப்புச் சலுன��ன்ள 
வழங� ்வணடும், என்றோர்.

"ஏபைன்றோல, பபரும்போலோை குடியிருப்போ்ளர்�ள் 
இஙகு நீணட �ோலமோ� வசித்து வருகிறோர்�ள், எங�ளில 
சிலர் 70 ஆணடு�ளுககும் ்மலோ� வோழ்நது வருகி்றோம். 
எை்வ, ரயில்வ அபசட �ோர்ப்ப்ர்ன் (ஆர்.ஏ.சி) 
இம்மோதிரிேோை சலுன��ன்ள வழங� முன் வர ்வணடும்,” 
என்ற ஆவனல பவளிப்படுத்திைோர். 

முழு்நர இலலத்்தரசிேோை அவர், மி�வும் ஏழ்னமேோை 
மற்றும் குனறந்த பபோது வசதி�ள் ப�ோணட �ம்்போங 
மோனீஸின் சுற்றுச்சூழல, குடியிருப்போ்ளர்�ளின் நலனுக�ோ� 
�ணடிப்போ� மறு ்மம்போடடுத் திடடம் ்்தனவ என்று 
கூறிைோர்.

"அதுமடடுமின்றி, இநநிலம் சம்பந்தப்படட ்தரப்பிைர் 
எங�ன்ள இந்த இடத்ன்த விடட மோற்றலோகிச் 
பசலலுமோறு அறிவுறுத்தி பல முனற ்நோடடீஸ 
அனுப்பியுள்்ளைர். ்மலும், இந்தப் புதிே ்மம்போடடுத் 

கம்போங் மோனீஸ் மறு ்மமபோட்டுத் 
திட்்டத்திற்கு குடிமககள் வர்வற்பு

திடடம் நினற்வற்றிைோல, குடிமக�்ளோகிே நோங�ள் 
மி�வும் நிம்மதிேோ� உணர்்வோம்," என்று அவர் கூறிைோர்.

சோந்தோ்்தவி கூறுன�யில, �ம்்போங மோனீஸ சுற்றுச்சூழல 
குறிப்போ� வடி�ோல வசதி இலலோ்த்தோல, �ைமனழப் 
பபயயும் ்வன்ளயில, அடிக�டி பவள்்ளப் பிரச்சனைனே 
குடியிருப்புவோசி�ள் சநதிக� ்நரிடுகிறது.

“இது பவள்்ளப் பிரச்சனை மடடுமலல, குறிப்போ� மனழக 
�ோலங�ளில போம்பு, ்்தள் மற்றும் பிற வி் ஜநதுக�ளின் 
அச்சுறுத்்தனலயும் நோங�ள் அடிக�டி எதிர்ப�ோள்கி்றோம், 

"இந்த �ம்்போங மோனீஸ குடியிருப்புப் பகுதி பல 
ஆணடு�்ளோ� உள்்ளது. எை்வ, மோநில அரசோங�த்தின் மறு 
்மம்போடடுத் திடடத்ன்த முழு மை்தோ� வர்வற்கி்றோம்.

அ்்த்வன்ளயில. இந்த மறு ்மம்போடடுத் திடடம் 
பவற்றி�ரமோ� அமலோக�ம் �ணடோல, பிறந்தது மு்தல 
�ம்்போங மோனீஸில வசிககும் 67 வே்தோை எம்.ரோஜோம் 
மிகுந்த மகிழ்ச்சி அனடவ்தோ�க கூறிைோர். 

"நோங�ள் நீணட �ோலமோ� இஙகு வசிககி்றோம், 
ஆைோல இன்னும் பசோந்தமோ� வீடு வோங� முடிேவிலனல....
எைககு இப்்போது வே்தோகிவிடடது, இனி புதிே வீடு 
வோங�வும் முடிேோது.

"எை்வ, இந்த மறு ்மம்போடடுத் திடடமோைது 
எைககும் எைது குடும்பத்திற்கும் எங�ள் பசோந்த வீடனடக 
ப�ோணடிருப்ப்தற்�ோை வோயப்போ� நோன் �ருதுகி்றன்.

"நோன் மோநில அரசோங�த்திற்கு, குறிப்போ� பத்து 
�ோவோன்  முன்ைோள் நோடோளுமன்ற உறுப்பிைர் மூலம் 
்நோயவோயப்படட �ணவருககு (நிதியு்தவி மற்றும் சக�ர 
நோற்�ோலி) உ்தவிே்தற்கு நன்றிக கூற �டனமப்படடுள்்்ளன்.

்�ோ.கிருஷண்வணி,55 என்பவர் பிறந்தது மு்தல 
�ம்்போங மோனீஸில வசித்து வருகிறோர்.

இஙகு வோழும் மக�ள் ஏழ்னமேோல ஒடுக�ப்படுவன்தத் 
்தவிர, முனறேோை வடி�ோல அனமப்பிலலோ்த்தோல திடீர் 
பவள்்ளப் பிரச்சனைனேயும் அடிக�டி எதிர்ப�ோள்கின்றைர் 
என்று அவர் கூறிைோர்.

"பல குடியிருப்போ்ளர்�ள் பவளி்ேறிவிடட 
சூழலில,  ன�விடப்படட வீடு�ள் போழனடநது குப்னபக 
கிடஙகு�்ளோ�வும், போம்பு�ள் ்போன்ற வி் ஜநதுக�ளின் 
வோழ்விடமோ�வும் மோறியுள்்ளை.

"உணனமயில, இஙகுள்்ள குடியிருப்புப் பகுதியில 
முனறேோை வோ�ை நிறுத்தும் இடமும் இலனல. எை்வ, 
தூரத்தில நிறுத்்தப்படும் வோ�ைங�ளுககுப் போது�ோப்பும் 
இலனல. சில சமேங�ளில, �ோர் டேோர் பழு்தோககு்தல, 
�ோனர கீரு்தல ்போன்ற அசம்போவி்தங�ளும் ஏற்படுகிறது. 

"எை்வ, �ம்்போங மோனீஸின் முன்பமோழிேப்படட 
்மம்போடடுத் திடடம் உள்ளூர்வோசி�ளிடமிருநது 
வர்வற்னபப்  பபற்றுள்்ளது.

"வீடு�ள் ்தவிர, மோநில அரசு வணி� இட வசதி�ன்ளயும் 
வழங� ்வணடும் என்று நம்புகி்றோம், இ்தன் மூலம் ஒரு 
புதிே வீடனடப் பபற்ற பிறகு எங�ள் குடும்பங�ன்ள 
ஆ்தரிக� வணி�மும் பசயேலோம்," என்று அவர் 
நம்பிகன�யுடன் கூறிைோர்.

வீ்டலேபபு ேற்றும் சுற்று்சசூழல் ஆட்சிக்குழு உறுபபினர 
்டத்தா� சுந்தராஜு.

கம்்பாங் ோனீஸ் சீரற்்ற ெடிகால் அலேபபிலனப ப்டததில் 
காணைாம்.

்கா.கிருஷண்ெணி. ்க.ொந்தா்தவி. எம்.ராஜாம்.
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முல்றயான ொலை அலேபபின்றி காணபபடும் கம்்பாங் ோனீஸ்.



6 செய்திகள் முத்துச் செய்திகள்அக்டோபர் 16-31, 2023

அக்டோபர்

சமூகத்தின் முன்்னேற்்றத்திற்கு விளையோட்டு, 
பபோழுது்போககு வைோகம அவசியம
பாயான் பாரு- ்தோமோன் சன்்வ துைோஸ 
சுற்று வடடோரத்தில வசிப்பவர்�ள் ்தங�ள் 
பபோழுது்போககு நடவடிகன��ள் 
்மற்ப�ோள்ளும் பபோருடடு போது�ோப்போை 
மற்றும் சிறந்த கூனடப்பநது னம்தோைம் 
மற்றும் ஜோகிங நனடப்போன்த ்மம்போடுக 
�ணடுள்்ளது.

மோநில இன்ளஞர், வின்ளேோடடு மற்றும் 
சு�ோ்தோர ஆடசிககுழு உறுப்பிைர் ் டனிேல 
கூய கூறுன�யில, இந்த ் மம்போடடுப் பணி 
�டந்த ஏப்ரல,10 ஆம் ்்ததி ப்தோடஙகி 
ஜூன் 30ஆம் ்்ததி நினறவனடந்தது. 
இத்திடடம் ரிம143,073 நிதிச் பசலவில 
்மம்படுத்்தப்படடது.

இந்த ்மம்போடடுத் திடடத்தில 
கூனடப்பநது ்தனரனே ் மம்படுத்து்தல, மின் 
�ம்ப வி்ளககு�ன்ள நிறுவு்தல, கூனடப்பநது 
்�ோல ்போஸட�ன்ள அனமத்்தல மற்றும் 
ஜோகிங நனடப்போன்தனே ்மம்படுத்து்தல 
ஆகிே பணி�ள் அடஙகும் என்று கூய 
கூறிைோர்.

“அனைத்துல� கூனடப்பநது 
கூடடனமப்பு (FIBA) நிர்ணயித்்த நினலேோை 
அ்ளவீடு அடிப்பனடயில இந்த கூனடப்பநது 
னம்தோைம் ்மம்படுத்்தப்படடது.

"இஙகுள்்ள குடியிருப்போ்ளர்�ள் 

்மம்படுத்்தப்படட வின்ளேோடடு பபோது 
வசதினேப் பேன்படுத்தி ஆ்ரோககிேமோை 
வோழ்கன� முனறனேப் பின்பற்றுவோர்�ள்  
என்று நோங�ள் நம்புகி்றோம். 

"முன்ைோள் மோநில இன்ளஞர் மற்றும் 
வின்ளேோடடு ஆடசிககுழு உறுப்பிைர் 
சூன் லிப் சீ இன் முன்முேற்சிக�ோ�வும், 
அவரது ்போர்டஃ்போலி்ேோனவ 
நோன் பபோறுப்்பற்ப்தற்கு 
முன்ை்தோ� இத்திடடத்ன்த 
்மற்போர்னவயிடட்தற்�ோ�வும் அவருககு 
நன்றித் ப்தரிவிக� விரும்புகி்றன்," 
என்று கூய கூனடப்பநது னம்தோைத்ன்த 
அதி�ோரப்பூர்வமோ�த் திறநது னவத்து 
இவவோறு ப்தரிவித்்தோர்.

மோநில அரசோங�ம் எந்தபவோரு 
வின்ளேோடடு வசதினேயும் 
்மம்படுத்துவ்தற்கு முன்ை்தோ�, உள்ளூர் 
சமூ�த்தின்  ்்தனவ�ள் மற்றும் 
விருப்பங�ன்ளப் புரிநதுப�ோள்வ்தற்�ோ� 
ஒரு புரிநதுணர்வு அமர்னவ நடத்்த 
உத்்்தசிககும் என்று கூய ்மலும் 
கூறிைோர்.

இ்தற்கினடயில, மோநில ்வ்ளோண 
ப்தோழிலநுடபம், உணவு உத்்தரவோ்தம் 
மற்றும் கூடடுறவு ்மம்போடடு ஆடசிககுழு 

செபராங் சஜயா - பிைோஙகு ம�ளிர் 
மோநோடடின் மூன்று பதிப்பு�ளின் 
பவற்றினேத் ப்தோடர்நது, பிைோஙகு ம�ளிர் 
்மம்போடடுக �ழ�ம்(PWDC)  ஏற்போடடில 
மோநில அரசோங�ம் மீணடும் 2023-ஆம் 
ஆணடிற்�ோை நோன்�ோவது பதிப்னப 
அறிமு�ப்படுத்துகிறது.

சமூ�நல ்மம்போடு இஸலோம் 
அலலோ்்தோர் விவ�ோர ஆடசிககுழு 
உறுப்பிைர் லிம் சியூ கிம் கூறுன�யில, 
ம�ளிர் மோநோடு இந்த மோநிலத்தில உள்்ள 
ம�ளினர ்தனலனமத்துவத் துனறயில, 
குறிப்போ� அரசிேல அரஙகில ்தங�ள் 
திறனம�ன்ள வ்ளர்த்துக ப�ோள்்ள 
அனமக�ப்படட ஒரு ்தனித்துவமிக� 
அரங�மோகும்.

இந்த மோநோடடில �லநது ப�ோணட 
ம�ளிர்  �ோடடிே அர்ப்பணிப்பு மற்றும் 
ஆர்வத்திற்குப் போரோடடு ப்தரிவித்்தோர்.

"சடடமன்ற பிரதிநிதி�ளின் சடடப்பூர்வ 
�டனம�ளின்  அறினவயும் அனுபவத்ன்தயும் 
ம�ளிர் இனட்ே அதி�ரிக�்வ இத்திடடம் 
சிறப்போ� வடிவனமக�ப்படடுள்்ளது.

"இந்த மோநோடடின் வோயிலோ�, 
'அனைவரின் நன்னமக�ோ� மோநில 
சடடமன்றத்தில ம�ளிரின் பிரதிநிதினே 
அதி�ரித்்தல' என்ற �ருப்பபோருளுககு 
இணங�, ம�ளிர் மோநில சடடமன்றத்தின் 
உணனமேோை சூழனல அறிநது ப�ோள்்ள 
துனணபுரிகிறது.

"இந்த ஆணடு,  232 
பங்�ற்போ்ளர்�ள் பதிவு பசயதுள்்ளைர். 
அ்்த்வன்ளயில, 81 பங்�ற்போ்ளர்�ள் 
பவற்றி�ரமோ� இரணடோம் �டடத்திற்கு 
முன்்ைறியுள்்ளைர்.

"இது ம�ளிர் மோநோடு நலல 
வர்வற்னபப் பபற்றுள்்ளது என்பன்த 
நிரூபிககிறது. ்மலும், ம�ளிர் ்தங�ன்ளத் 
்தனலவர்�்ளோ�ப் பயிற்றுவிப்ப்தற்கு 
ஒரு சிறந்த ்தலமோகும்," என்று அவர் 
அணனமயில பிைோஙகு ம�ளிர் மோநோடடு 
திறன் ்மம்போடடுப் படடனற 2023 இன் 
ப்தோடக� விழோவின் ்போது இவவோறு 
கூறிைோர்.

இநநி�ழ்ச்சியில, மு்தலோம் துனண 
மு்தலனமச்சர் டத்்்தோ டோகடர் மு�மட 
அப்துல ஹோமிட; பபரோபிட சடடமன்ற 
உறுப்பிைர், பஹங லீ லீ; � படலிமோ 
சடடமன்ற உறுப்பிைர், ் �ோனி டோன் ஹூய 

பபங மற்றும் போ�ோன் டோலோம் சடடமன்ற 
உறுப்பிைர், கி.குமரன் ஆகி்ேோர் �லநது 
ப�ோணடைர்.

்மலும் �ருத்து ப்தரிவித்்த சியூ கிம், 
மோநில அரசோங�ம் எந்த ்தரப்பிைரும் 
பின்்தஙகியிருக�ோமல இருப்பன்த 
உறுதி பசயே பல ஆக�ப்பூர்வமோைத் 
திடடங�ன்ள வலியுறுத்துகிறது.

போலிை சமத்துவக ப�ோள்ன�னே 
பசேலபடுத்துவது, பிைோஙகு2030 
இலககுககு இணங� இது மக�ளின் 
பங்�ற்னப வலுப்படுத்்த அலலது 
"குடினமப் பங்�ற்னப வலுப்படுத்்த 
மக�ளுககு அதி�ோரம் அளித்்தல" எை  
பிைோஙகு குடிமக�ளுககு அதி�ோரத்ன்த 
வலியுறுத்துகிறது.

"எை்வ, ம�ளிர் மோநோடு அரசோங� 
நிர்வோ�த் துனற�ளில  மடடு்ம 
�வைம் பசலுத்்தோமல, உள்ளூர் சமூ� 
மடடத்திற்கும் ப�ோணடு ்சர்க� ம�ளிர் 
பங்�ற்போ்ளர்�ள் போலிை சமத்துவம் 
மற்றும் ம�ளிருககு அதி�ோரமளித்்தல 
ஆகிேவற்றின் அடிப்பனடயில பபண�ள் 
மற்றும் ஆண�ள் ஆகிே இருபோலரும் 
சமூ� ஈடுபோடு ்போன்ற �ருத்துக�ன்ள 
முன்னினலப்படுத்்தவும், விவோதிக�வும் 
வோயப்பு உள்்ளது," என்று அவர் ்மலும் 
வி்ளக�மளித்்தோர்.

பிைோஙகு ம�ளிர் மோநோடு 2023 
திறன் ்மம்போடடுப் படடனற �டந்த 
பசப்டம்பர்,23 மற்றும் 24 ்்ததி�ளில 
பசபரோங பஜேோ, சன்்வ ்தஙகும்விடுதியில 
நனடபபற்றது.ெமூகநை ்ேம்பாடு இஸ்ைாம் அல்ைா்தார 

விெகார ஆட்சிக்குழு உறுபபினர லிம் சியூ கிம்.

இலளஞர, 
விலளயாட்டு 
ேற்றும் 
சுகாதார 
ஆட்சிக்குழு 
உறுபபினர 
்்டனியல் 
கூய்.
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இலளஞரகள் தாோன் ென்்ெ துனாஸில்  ்ேம்படுததபபட்்ட  கூல்டபபந்து லேதானததில் 
விலளயாடுெலதப ப்டததில் காணைாம்.

பினாங்கு ேகளிர ோநாடு 2023 தி்றன் 
்ேம்பாட்டுப பட்்டல்றயில் கைந்து 
சகாண்்ட பங்்கற்பாளரகளு்டன் 
ஏற்பாட்டுக் குழுவினர குழுபப்டம் எடுதது 
சகாண்்டனர.

உறுப்பிைர் ஃபஹ்மி னஜ்ைோல, பந்தோய 
பஜர்ஜோக சடடமன்ற உறுப்பிைருமோை 
அவர், சமூ�த்ன்த ஒன்றினணககும் முககிே 
திறவுக்�ோ்ளோ� வின்ளேோடடு முககிே 
பஙகு வகிககிறது என்று கூறிைோர்.

்மலும் பிைோஙகு கூனடப்பநது சங�த் 
்தனலவர் ்்தோர் சோய ஷிங மற்றும் ஜோலோன் 
ப்தங�ோ உத்்தோரோ கிரோம சமூ� ் மலோணனம 
�வுன்சில (MPKK) ்தனலவர் ்்த திேோன் 
சுவோன் ஆகி்ேோர் �லநது ப�ோணடைர்.

2023 ஆண்டிற்கோனே பினேோங்கு மகளிர் மோநோட்டில் 
பங்்கற்போைர்களின் எண்ணிகளக அதிகரிப்பு
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களைப்்பசும ப்டங்கள்

சஜலுத்தாங் நா்டாளுேன்்ற உறுபபினர ஆர.எஸ்.என் இராயர ோணெரகள் கல்வியில் 
சி்றந்து விளங்க ேடிக்கணினிகலள அன்பளிபபாக ெழங்கினார.

பினாங்கு அறிவியல் கிளாஸ்தர@பாகான் லேய தி்றபபு விழாவில் பாகான் ்டாைாம் ெட்்டேன்்ற 
உறுபபினர குேரன் ோணெரகளு்டன் குழுபப்டம் எடுததுக் சகாண்்டார.

Penang Math Platform ஏற்பாட்டில் நல்டசபற்்ற தமிழ்பபள்ளி ோணெரகளில்டயிைான ஜூனியர 
குறியீட்டு ்பாட்டிப பல்டபபுகலளப ப்டததில் காணைாம்.

பினாங்கு ோநிை இரண்்டாம் துலண முதைலே்செர ஜக்தீப சிங் டி்யா சோசதா்ராைா 
நிறுெனததிற்கு ெருலக ்ேற்சகாண்்டார.

பினாங்கின் நீரிழிவு ெங்கம் ேற்றும் புக்கிட் குளு்கார ்ெலெ லேயம் இலணந்து  ஏற்பாடு செய்த 
ெரக்கலர ்நாய் விழிபபுணரவு ேற்றும் சபாது சுகாதார பரி்ொதலன பிர்சொரததில் பிரதேர 
துல்ற (ெட்்டம் ேற்றும் நிறுென சீரதிருததம்) துலண அலே்செர ராம்கரபால் சிங் பங்்கற்்றார.

ே்ைசியாவின் இந்திய தூதர ோண்புமிகு பி.என் சரட்டி,  சகாம்தாரில் பினாங்கு ோநிை 
முதைலே்செர அலுெைகததிற்கு ேரியாலத நிமிததம் ெருலக ்ேற்சகாண்்டார.
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T)  04 - 530 3028
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

 (T) 04 - 818 3866

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 827 8868
(F) 04 - 827 8868

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
baganjermal2023@gmail.com

(T) 
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F)   04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
Leeboonheng24@hotmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com 

(H) 016 - 417 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Lim Zheng Han Seberang Perai
Utara

011 - 1244 7167

4. K. Nirmala Seberang Perai 
Tengah 

017 - 572 0272

5. K. Viknesh Prabu Seberang Perai
Selatan

012 - 693 4786

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Ahmad Rizal Abd. 
Hamid

019 - 464 6696

Ahmad Tarmizi Jusoh 012 - 487 7575

Anuar Yusoff 016 - 461 6390
04 -507 5390

Chee Yeeh Keen 019 - 455 7731

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

Delakan a/l Ratha 
Krisnak

012 - 584 4437

Galaimani a/l 
Subramnian

012 - 534 1384

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jeffery Koay Kai Chin 013 - 521 2868

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Noor Azuawati Ahmad 018 - 965 4559

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Mohammad

019 - 477 3784

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Boon Sheng 016 - 447 8320

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Choo Eng 019 - 448 4344
04 - 323 2679

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Tharani a/p Kesavan 017 - 450 2431

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Dato’ Haji Kamarudin Abdullah 019 - 411 5665

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Huey Ee 016 - 723 8373

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Lee Chee How 012 - 470 3389

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Nurhafiza Huda Idris 017 - 450 5751

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rodziah Abul Khassim 019 - 319 4840

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108
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Pix by Law Suun Ting

PENANG is on the right 
trajectory towards be-
coming the MedTech 

hub of Asia, says InvestPen-
ang chief executive officer Da-
tuk Loo Lee Lian (pic). 

"This is possible as the 
medical technology indus-
try in Penang is growing 
from strength to strength," Loo 
said in her keynote address 
to 30-odd participants at the 
MAICSA Northern Region Gover-
nance Talk on Sept 7.

She added the global medi-
cal device market is projected to 
reach a value of US$745 billion 
(about RM3.5 trillion) by 2030.

“Leveraging on 50 years of ex-
cellence, Penang is on the right 
trajectory towards becoming the 

MedTech hub 
of Asia,” Loo 
said.

In addi-
tion to the 
M e d T e c h 
sector, Loo 
highl ighted 
that the digi-
tal economy 
is another 

key area of growth for the state. 
Penang is also focusing on in-
dustries such as machinery and 
equipment, IC design, and auto-
motive among others.

However, Loo reiterated that 
the semi-conductor industry will 
remain Penang’s core growth 
area, despite its cyclical nature.

She said the global semicon-
ductor market size is projected 
to grow from its current US$600 

billion to US$1 trillion by 2030.
Loo was optimistic about 

the semiconductor industry’s 
future, as the demand for elec-
tronics continues to rise. Cur-
rently, Penang contributes 5% of 
global semiconductor sales, po-
sitioning itself well to capitalise 
on this growth.

Penang houses three of the 
global top 10 semiconductor 
leaders (by sales) and six of the 
global top 50 medical device 
companies (by sales).

The majority of the investors 
in the state come from the Unit-
ed States, Europe and Japan, 
with some Chinese companies 
recently entering the market.

Due to limited available land, 

Loo said the state is cautious 
when considering investors.

Despite being the second 
smallest state in Malaysia, Pen-
ang accounts for 30% of Malay-
sia’s total exports.

Loo acknowledged the strong 
headwinds the region faces, in-
cluding geopolitical issues, cli-
mate change, talent shortages, 
supply chain disruption and in-
flation.

MAICSA (Malaysian Institute 
of Chartered Secretaries and 
Administrators) president Simon 
Yeoh Seng Leong stressed the 
importance of members stay-
ing updated on corporate gover-
nance developments, tax chang-
es and government grants.

Dipa Kaur, the vice-president 
of MAICSA, discussed the book 
she was instrumental in its 
publication, titled “Evolving for 
the Future,” which serves as a 
corporate governance guide for 
non-listed companies.

She was also the moderator 
for the talk, which was hosted 
by Justin J. Anthony, the chief 
executive officer of MAISCA.

The talk featured panellists 
Catherine Soong Keat See from 
Intel, Dr Ng Shin Wei from Pen-
ang Green Council, and Chan 
Kim Beng from Dell Technolo-
gies. The discussions also incor-
porated considerations related 
to environmental, social and 
governance (ESG) factors.

Zairil’s word on mega projects in Penang

A fruitful visit to ViTrox Corporation

SECOND-TERM state executive 
councillor Zairil Khir Johari is 
committed to ensuring the con-
tinuity of large-scale projects in 
Penang.

Zairil, who oversees the Infra-
structure, Transport and Digital 
portfolio, was among 10 exco 
members who took their oath of 
office on Aug 16.

“So, for my second term, my 
focus now is to ensure continu-
ity, especially in the execution 
of large-scale projects such as 
Penang Light Rail Transit (LRT), 
Penang South Islands (PSI) – 
Silicon Island, Penang Hill Cable 
Car project and the construction 
of Bandar Baru Air Itam to Tun 
Dr Lim Chong Eu Expressway 
(Package Two) bypass.

“From all of these projects, 
we are confident that two - Pen-
ang Hill Cable Car project and 
the Bandar Baru Air Itam to Tun 
Dr Lim Chong Eu Expressway 
(Package Two) bypass - could 
be completed within this term,” 
Zairil (pix) told Buletin Mutiara 
during an exclusive interview at 
his office in Komtar recently.

Over the past five years, dur-
ing his term as the state execu-
tive councillor, the state govern-
ment managed to implement 
eight high-impact flood mitiga-
tion projects across the island 
and mainland.

“Seven have been complet-
ed, while the other one will be 
completed soon.

“So, for this new term, I will 
make sure the state govern-
ment continues its efforts to 

implement more flood mitiga-
tion projects, especially in the 
flood-prone areas in the state 
as we welcome more funding 
from the federal government on 
this matter,” he said.

Asked about the new Digital 
portfolio, Zairil said he is ready 
to carry out the responsibility.

“This Digital portfolio is not 
new to me because, in the last 
term, I had  already carried out 
the responsibility including vari-
ous tasks related to digitalisa-
tion under this portfolio.

“Now, since I am officially 
helming this portfolio, more 
digital initiatives will be imple-
mented in the state.

“The existence of a Digital 
portfolio also shows that the 
state government prioritises 
digitalisation in its adminis-
tration and in 
the state as 
we are now 
heading into 
the digitali-
sation era. 
So, it is impor-
tant for us not 
to be left 
behind,” 
he con-
c l u d -
ed.

SINCE his appointment as Dep-
uty Chief Minister II after the 
last state polls, Jagdeep Singh 
Deo has been actively keeping 
abreast of the latest industry 
developments in the state.

Jagdeep, who oversees the 
Human Capital Development, 
Science and Technology port-
folio, visited ViTrox Corporation 
Berhad in Batu Kawan Indus-
trial Park (BKIP) on Sept 6 to 
understand the organisation’s 
structure and business opera-
tions.

ViTrox, a vision-inspection 
equipment maker, has received 
numerous national and interna-
tional awards for its outstand-
ing performance in product 
development and corporate 
performance, as well as human 
resource development over the 
years.

ViTrox is well recognised as 
one of the world’s leading au-
tomated machine vision inspec-
tion solution providers with an 
extensive customer base in 
Malaysia, Singapore, Indone-
sia, Thailand, Vietnam, the Phil-

ippines, China, Japan, South 
Korea, India, Australia, Europe, 
Brazil, Mexico and the United 
States (US).

Jagdeep was welcomed by 
ViTrox chief executive officer 
and president Chu Jenn Weng 
upon arrival and was briefed 
by him on the company’s busi-
ness operations, policies and 
strategies.

He was also taken on a tour 
of the facility to understand the 
company’s operations as well 
as view the equipment and ma-
chinery.

Also present were ViTrox ed-

ucation principal Dr Janaka Low 
Chee Kong and ViTrox Acad-
emy head of TVET education Dr 
Bugs Tan Yeow Kiang.

Later, Jagdeep was also tak-
en on a tour around the ViTrox 
College which is located at the 
same site..

The college was officiated by 
Chief Minister Chow Kon Yeow 
in February this year.

It provides industry-centric, 
inspiring and inclusive educa-
tion with a strong emphasis on 
promoting a practical learning 
environment to address talent 
shortage in the state.

‘MedTech is thriving in Penang’

A section of the attendees at the MAICSA Northern Region Governance Talk.

Jagdeep (second from right) speaking to a group of students at 
ViTrox College during his visit to ViTrox  Corporation Berhad. With 
him are Chu (second from left), Janaka (left) and Tan (right). 
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Story by K.H. Ong
Pix by Muhamad Amir Irsyad Omar

IT was six days of football, friend-
ship and coming together of leg-
ends at the recent 24th World 

Chinese Evergreen Cup football 
tournament.

Thirty-four teams from China, 
Spain, the Philippines, Australia, New 
Zealand, Singapore, Taiwan, and Ma-
laysia competed fiercely in five age 
group categories (45+, 50+, 55+, 
60+ and 65+) but the spirit of friend-
ship prevailed throughout the tourna-
ment.

The tournament culminated with Xia-
men Ying Hua emerging as champions 
in the 45+ age category, Shanghai Dong 
Hua in the 50+ age category, Tianjia Yuan 
Lao in the 55+ age category, Xiamen Yin 
Hua in the 60+ age category and Shang-
hai Dong Hua in the 65+ age category.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
graced the closing ceremony of the tour-
nament at the Moral Uplifting Society in 
Macalister Road on Sept 14, said the 
event’s success proved that the decision 
by the World Chinese Football Associa-
tion to entrust the host’s job to the Pen-
ang Chinese Football Association was a 
correct one.

“Football is a sport cherished by peo-
ple all over the world and can be called 
the ‘sport for all mankind’. In Malaysia, 
football enjoys popularity across all eth-
nic groups, from children to seniors. 
Competition is a way to promote har-
monious coexistence among people of 
diverse backgrounds,” Chow said in his 
speech.

He emphasised that the Penang 
state government has always supported 
healthy activities within its capabilities 
and invested in sports facilities to im-
prove people's health.

Organising chairman Teoh Choon 
Kheng said although the players have 
passed their prime, they could still share 
their experiences with the younger gen-
eration.

“We are all comrades who love foot-

ball. By organising and promoting foot-
ball, we hope to ignite the younger gener-
ation’s passion for the game,” Teoh said.

The opening ceremony at the Penang 
Sports Club on Sept 11 was a modest 
yet significant affair.  

Governor Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak, 
along with several distinguished guests, 
took part in the ceremonial ribbon-cutting 
ceremony before he kicked off the tour-
nament with a symbolic football kick.

Among the notable attendees were 
Daniel Gooi Zi Sen, the state exco for 
Youth, Sports and Health who repre-
sented the chief minister, Choon Kheng 
and Angel Ngu, the World Chinese Foot-
ball Association chairman, Datuk A. Ra-
jendran, the Penang Island City Council 
mayor, Datuk Soh Chin Aun, ambassador 
of Evergreen Cup, Lee Soon Huat, patron 
of Ex-State & Ex-National Footballers’ 
Association Malaysia, Lee Teong Li, the 
adviser of Evergreen Cup, and Penang 
State Sports Council director Harry Chai.

In a heartwarming moment, Datuk 
Shukor Salleh, a national football star in 
the 70s and 80s, made a surprise ap-
pearance, arriving in a wheelchair with 
the assistance of a friend, Abdul Rahim 
Salleh.

Shukor, 75, who has been dealing 
with a hip problem, received warm greet-
ings from Chin Aun. It was also a delight 

to see the smiles on Shukor’s face when 
former national goalkeeper Lim Fung 
Kee approached him. Fung Kee, who rep-
resented Malaysia in the 1972 Munich 
Olympics, went to Hong Kong to play pro-
fessional football for Seiko for 18 years.

Among other football figures who 
shared joyful moments with Shukor were 
former Penang Football Association sec-
retary Datuk Mohamed Junid, former na-
tional player C. Nadarajah, former state 
players Johari Salleh and Lim Bok Khoon, 
the tournament coordinator.

Ahmad Fuzi lets fly a kick to start off the 24th World Chinese Evergreen Cup 
football tournament.

When football legends meet: Chin Aun 
chatting with Shukor at the 24th World 
Chinese Evergreen Cup. Helping Shukor 
move around in the wheelchair is Abdul 
Rahim (right).

Chow celebrating with the Penang Chinese FA team which emerged runners-up in 
the 55+ age group category.

Friendship triumphs at 
football tourney

RESULTS (All finals):
45+:  Xiamen Ying Hua bt 
 Penang Chinese FA  3-0 
50+:  Shanghai Dong Hua bt 
 Johor Baru Chinese FA  2-1 
55+:  Tianjia Yuan Lao bt 
 Penang Chinese FA  3-2 
60+:  Xiamen Ying Hua bt 
 Sichuan  2-1 
65+:  Shanghai Dong Hua bt 
 Taiwan Kaosing  8-0
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PENANG marked another mile-
stone when leading global provid-
er of computing power infrastruc-

ture and services, xFusion Internation-
al Pte Ltd (xFusion), chose the state to 
house its maiden global supply centre.

The state-of-the-art global supply 
centre was established through a col-
laboration between xFusion and Pen-
ang-based NationGate Holdings Ber-
had as a strategic partner.

Located in the Perai Industrial Zone, 
the 254,491sq ft global supply centre is 
situated inside the NationGate building.

xFusion chairman and chief executive 
officer Jeffrey Liu said the opening of the 
centre in Penang is an important mile-
stone in the company’s overseas growth 
strategy.

“The state-of-the-art centre will 
strengthen our worldwide supply network 
to ensure continuous, consistent delivery 
of products and services in key markets.

“Penang, which is also known as the 
Silicon Valley of the East, is an ideal loca-
tion for xFusion to set up the global sup-
ply centre due to the local availability of 
highly skilled workforce, mature local sup-
ply chain as well as the close proximity to 
our business partner NationGate.

“With the increasing importance of dig-

ital infrastructure cutting across multiple 
sectors, we are excited for our new chap-
ter in Penang which is well-positioned to 
further support the growth of the indus-
try,” Liu said in his speech before Chief 
Minister Chow Kon Yeow launched the 
global supply centre on Sept 1.

Also present were state Local Govern-
ment, Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jason H’ng Mooi Lye, 
the Chief Minister’s special investment 

adviser Datuk Seri Lee Kah Choon, Chi-
nese consul-general in Penang Zhou 
Youbin, InvestPenang chief executive of-
ficer Datuk Loo Lee Lian, Malaysian In-
vestment Development Authority (Mida) 
Penang director Datuk Seri Wong Siew 
Hai and NationGate managing director 
Ooi Eng Leong.

Liu added the state-of-the-art centre 
is poised to have an expected produc-
tion capacity of over 150,000 units of 

servers annually.
“NationGate will also manufacture 

GPU servers for the global market. A 
GPU server is a high-powered server de-
signed for data centres and applies to 
artificial intelligence, high-performance 
computing, database and video analy-
sis scenarios,” he said.

Commenting on the partnership be-
tween xFusion and NationGate, Ooi said 
the company’s appointment as xFu-
sion’s strategic partner is a testament 
to its growing capability and competen-
cy as an established EMS (electronics 
manufacturing services) provider.

“With 12 years of operating history 
in Penang, NationGate provides EMS 
manufacturing services and techni-
cal support to its customers, many 
of whom are multinational companies 
from high growth industries such as 
networking and telecommunications, 
industrial instruments, data comput-
ing, consumer electronics, automotive 
and semiconductor.

xFusion sets up first 
global supply centre 

(From left) Lee, Wong, Zhou, Chow, Liu, Ooi and H’ng at the opening ceremony of 
xFusion global supply centre.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导翁懿娴
摄影Darwina Mohd Daud

槟 城 植 物 园 内 的 胡 姬 花 屋 （ T h e 
Orchid House）项目若进展顺利，预
计可在今年内开放让民众游览，届时
将会是植物园的最新亮点。

植物园标本馆研究员黄印兴博士
接受《珍珠快讯》访问时指出，目
前有关胡姬花屋的后期工作正进行
中，仅剩下胡姬花屋前的部分，尚未
完成栽种艳丽的混种胡姬花（hybrid 
orchids）。

他表示，目前胡姬屋内共栽种超
过128个胡姬花品种，共有220株胡姬
花，这当中分别有野生胡姬和混种胡
姬。他相信，胡姬花种还会持续增加
中。

“园内的胡姬花主要是来自国内各
地的本土兰花，而兰科是极为广泛的
植物家族，在马来西亚有超过1000个
种类。”

旧有花屋过度潮湿幽暗
他透露，由于旧有胡姬花屋的环

境过度潮湿及幽暗，并不适合栽种胡
姬，因此植物园前任园长苏另源博士
就献议，将园内原本的仙人掌屋，改
造为现在的胡姬花屋。

“这项计划早在约2017年至2018年
期间，由时任园长苏另源博士开始这
项计划，前后已用了5年的时光，我
相信很快就可达到成果。”

照料野生胡姬最挑战
他表示，整个筹备胡姬屋过程中，

最挑战的就是栽种及照料胡姬花。尤
其是野生胡姬是从深山移植到胡姬屋
内，不论是气候、环境湿度、土壤水
分、阳光照射等方面都相当考究。

他说，山中的野生胡姬花通常生长
或寄生在珍珠岩、蛭石或水苔，一旦
离开了这些天然的养分及生长环境，
野生胡姬都会较难生存。

“因此，我们的团队一般会连带这
些水苔等都一起移植，但是否能够长
久生存是个极具难度的挑战。”

他补充，本土胡姬或混种胡姬则较
为容易照料，因为这两个花种已适应
周遭气候及环境。

各品种花期皆不同
当记者走入胡姬屋时，并没有想

象中的百花盛开画面，黄印兴博士解
释，这是基于胡姬花各种类的花期不
同，因此很少会有百花一起盛开的画
面。

他说，一般人们在胡姬花展看到的

都是百花争艳，这是因为种花者特施
肥，以催化加速花朵盛开，通常这类
多数为混种胡姬花。

“ 我 不 鼓 励 特 地 施 肥 催 化 加 速 开
花，尤其是野生胡姬。我希望园内的
胡姬花，都在自然的情况下生长和
开花，并适当的施肥，让胡姬健康
成长。”

“来到这里，不会看到这些百花
齐放的画面，但是却能够大开眼
界，认识各种胡姬种类。”

世界最大“老虎兰“最夺目
目前在植物园最夺目的是世界

最大的兰花—-野生老虎兰（Tiger 
Orchid），也称为老虎纹胡姬花，
原产于马来西亚，于浮罗交怡及玻璃
市较为常见。

在植物园内的大门入口处，以及胡
姬花屋旁都种有”老虎兰“，吸引了民
众及游客到该处拍照留念。

或安排工作人员讲解
他提及，有关胡姬花屋若开放，植

物园管理层或会安排工作人员执勤， 

一 来 可 为 民 众 讲 解 屋 内 的 胡 姬 种
类，二来也可监管，避免有心人偷
窃。

他坦言，植物园内时不时会发生
植物或花儿被偷走的事件，因此希
望民众可以爱惜园内的植物花朵，
不要随意顺手牵羊或随意破坏。

展逾128品种成最新亮点

黄印兴：植物园胡姬花屋预计可在今
年内，开放让民众游览。

植物园入口处及胡姬花屋旁，都种有”老虎兰“
，吸引了游客到该处拍照留念。

植物园胡姬花屋料年内开放 

垂直型的胡姬花，美丽又特别。
这 是 陆 生 胡 姬 花 的 品 种 之 一 ， 
Terrestrial Orchid Jamba。

老虎兰是世界上最大的
胡姬花，老虎般的纹路
非常特别。

转型海鲜干料家族生意 
许氏姐妹网络平台闯出佳绩




